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IZJAVE ŠVEDSKEGA ZUNANJEGA MINISTRA
V

«Cas deluje proti ameriški intervenciji» 
Američani bombardirali hanojski radio

Ameriško poveljstvo dobilo ukaz, naj «za vsako ceno» zopet zavzame Hue 
Američani povzročili smrt nad pol milijona civilistov v Južnem Vietnamu 
Veliko število južnovietnamskih vojakov se je pridružilo osvobodilni vojski

TRST, petek, 23. februarja 1968

jo je poslal »vzhodnonemški odbor 
za solidarnost z Vietnamom« izja
vil, da so Američani povzročili v 
Vietnamu smrt nad pol milijona 
civilistov, povečini žensk in otrok. 
Predsednik je obtožil ZDA genoci
da in je dodal, da ZDA nameno 
ma izpostavljajo vietnamsko ljud
stvo takim življenjskim pogojem, 
ki naj pripeljejo do njegovega po
polnega ali delnega uničenja.

Poveljstvo osvobodilne vojske je 
javilo, da se je veliko število juž
novietnamskih vojakov pridružilo 
osvobodilni vojski med zadnjimi 
boji, zaradi česar so se nekatere 
sajgonske enote popolnoma raz
krojile. Sporočilo dodaja, da osvo
bodilne sile nadzorujejo popolno-

STOCKHOLM, 22. — Švedski zunanji minister Torsten 
Misson je nocoj izjavil, da je precej pretirana domneva o 
Složnosti švedskega posredovanja v vietnamskem sporu. Do- 
~aJ je, da mu je severnovietnamski poslanik v Moskvi obraz
ložil stališče svoje vlade in njene politične smotre ter «ni pu
stil nobenega dvoma o odločnosti Hanoja, da pripelje viet
namsko ljudstvo za vsako ceno k miru in neodvisnosti. Nedavni 
Uspehi so povečali to upanje in do- 
h)neva se, da čas deluje proti ame- 
nski intervenciji«. Nilsson je pri
pomnil, da to ne pomeni odklonitve 
Pogajanj, toda odklanjajo se pod 
grožnjo «Kaknr je znano, je dodal 
minister, je Švedska že pozvala 

.A, naj storijo prvi korak in naj 
Načnejo tisto zmanjšanje vojaške de
javnosti. ki bi lahko pripeljala do 
miru v Vietnamu.«

Severnovietnamski poslanik v Mo- 
?*vi je sklenil podaljšati do nede
lje svoje bivanje v Stockholmu,
Vendar pa ni znano ali se bo še 
Palje pogovarja! z Nilssonom.

Ameriška letala so včeraj prvi
krat bombardirala hanojsko radij- 
sko postajo, ki je oddaljena pet 
kilometrov od mesta. Ta postaja 
Je najmodernejša v vsej jugovzhod- 
m Aziji. Verjetno pa ni bila po- 
®taja močno poškodovana, ker so 
tudi danes slišali njene oddaje. Le
mi3 so namreč zaradi slabega vre
mena izvršila napad na podlagi 
barskega usmerjanja.

Ameriški predstavnik je izjavil, 
r3 je napad ukazal predsednik 
Johnson kot povračilo, ker so 
osvobodilne sile uničile radijsko po- 
staio v Sajgonu.

Ameriško poveljstvo v Južnem 
Vietnamu je dobilo ukaz, da za 
sako ceno zopet zasede mesto 

"Ue. Danes so ameriška letala zno- 
3 bombardirala mesto. Ukaz, naj 

83 Hue ponovno zavzame ne glede 
tj3 žrtve, so dah, ker se je po- 
»ečala dejavnost osvobodilnih sil 
T *evemlh pokrajinah Huang Tri 
J3 Tua Tien. če bi ameriškim si- 
J3*3 uspelo znova zavzeti Hue, bi 
pl3 njihova naslednja glavna na 
lQga zopet odpreti pot med Da- 
UAngom in sektorjem južno od de
militariziranega pasu. Nekateri de- 
11 te poti so pod nadzorstvom 
usvobodilnih sil. Danang je glavno 
Ameriško oporišče na skrajnem se- 
Veru Južnega Vietnama.

Zahodne agencije trdijo, da je 
Američanom uspelo danes prodre- 

1 skozi južni del obzidja v utrje- 
j del mesta Hue. Osvobodilne si- 

® so danes potopile na reki Dong 
J!” Sest čolnov, ki so pripadali 
.Alpinskemu konvoju, ki je oskr- 
D°val ameriške sile. Druga dva 
splava pa sta bila zažgana 

V ameriških uradnih krogih so 
»Poročili, da osvobodilne sile v Jaz- 
Pem Vietnamu razpolagajo s ko
munikacijsko mrežo, ki jim orno- 
g°ča, da lahko vsak dan govorijo 
s Hanojem. V Južnem Vietnamu 
sta dva centra, ki Koordinirata 
Pperacije osvobodilnih sil. Do se- 

3J so Američani mislili, da osvo- 
odilna vojska ne razpolaga s ko- 

munikacijsKo mrežo, ki bi omogo- 
ala koordiniranje obsežnih napa- 
°V' kakršni so bili med nedavno 

Pienzivo.
^ Hue je bilo davi kratko pre- 

/Arje, zato da je skupina civili- 
tov, ki so mahali z oelimi zasta- 
ami, lahko zapustila področje 
Popadov. Civilisti so z ameriškimi 

, 0|m zapustili to področje po re- 
, • ki deli mesto, ne da bi na eni

ma ali deloma številna mesta, 
vključno Dalat.

Severnovietnamski radio je po
ročal, da so imeli ameriški voja
ki v 21 dneh bojev v Hue velike 
izgube. Ameriški častniki prizna
vajo, da so imeli 106 mrtvih in 650 
ranjenih, toda ne omenjajo ujet
nikov. Ista agencija javlja, da so 
bile osvobodilne enote, ki se zma
govito borijo v Hue odlikovane.

Poveljstvo osvobodilne vojske je 
sporočilo, da bodo sprejeli primer
ne ukrepe proti ameriškim ujetni
kom, če bodo Američani ustrelili 
ujete partizane, kakor so zagrozili. 
V Washingtonu zanikujejo, da so 
ameriški funkcionarji v Hue dali 
ukaz, naj ustrelijo ujete partizane.

Po atentatu 
v Washingtonu

WASHINGTON, 22. - Državni
departma je sporočil, da so pred
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SPOMINSKA PROSLAVA V ČRNEM VRHU

Ob 25. obletnici smrti 
Janka Premrla - Vojka

Osrednja proslava ob 25. obletnici priključitve Pri
morske k Jugoslaviji bo 15. septembra v Novi Gorici

ČRNI VRH PRI IDRIJI, 22. — 
V črnem vrhu pri Idriji jg bila 
danes spominska slovesnost ob 25- 
letnici smrti narodnega heroja 
Janka Premrla - Vojka, ki je umrl 
22. februarja 1943 v partizanskem 
taborišču na Brinovem griču pri 
črnem vrhu zaradi ran, ki jih je 
dobil pri napadu na fašistično ko
lono teden dni prej. O Janku 
Premrlu - Vojku, ki je po smrti 
postal simbol odpora ljudstva Pri
morske proti okupatorju, so govo
rili njegovi bojni tovariši in pro
svetni delavci ter prebivalci črne
ga vrha in okolice, ki se vedno 
z ljubeznijo spominjajo narodnega 
heroja, ki je v 23. letu mladosti 
dal življenje za svobodo svoje do
movine.

Ob 25-letnici smrti Premrla-Vojka 
so učenci osnovne šole v črnem 
vrhu izdali posebno številko svo
jega časopisa posvečenega v celo
ti narodnemu heroju. Z današnjo 
proslavo na Črnem vrhu so se pri. 
čele proslave 25-letnice narodne 
vstaje Primorske in Istre proti 
okupatorju. Osrednja proslava bo 
15. septembra v Novi Gorici.

Današnje spominske svečanosti v 
Črnem vrhu s j se razen učencev 
tamkajšnje šole in predstavnikov 
družbeno političnih organizacij ude
ležili tudi nekdanji Vojkovi soborci, 
med njimi sekretar obalnega komi
teja Zveze komunistov v Kopru 
Ivan Renko in narodni heroj Anton

njih kakor tudi o vprašanjih s pod
ročja dvostranskega sodelovanja. 
Razgovori se bodo nadaljevali v so
boto. Edvard Kardelj je danes obi
skal tudi palačo republike in se 
po tradiciji te dežele vpisal v knji
go obiskovalcev.

Novi potresi 
v Debru

BEOGRAD, 22. — Aparati seiz 
mološke postaje v Skopju so zabe
ležili v zadnjih 24 urah na področ
ju Debra in okolice okrog 50 po
tresnih sunkov. Najmočnejši je bil 
sinoči ob 21.42 jakosti šeste stop
nje s središčem 20 km severoza 
hodno od Debr ■. v Albaniji Potres
ni sunki so povzročili velik preplah 
med prebivalci Debra, ki so noč in 
danes dopoldne prebil' na ulicah in 
v parkih. Od katastrofalnega potre
sa 30. novembra lani do 14. ure 
danes so aparati seizmološkega za
voda v Skopju zabeležili 1127 sun 
kov.

V Celju obsojen 
italijanski državljan

LJUBLJANA, 22. — Okrožno so
dišče v Celju je obsodilo danes ivan rveimu m ..oiuu... italijanskega državljana Danteja

herjancic Zvone. V kulturnem spo- semerara zaradi nedovoljene trgo-

hiti
ha drugi strani bil izstreljen

redu so sodelovali učenci tamkajš
nje šole z recitacijami odlomkov iz 
svojega gtesila »Mlad Vojkovci« ter 
godba JLA iz Ajdovščine.

Spominske slovesnosti se bodo v 
prihodnjih dneh nadaljevale tudi v 
raznih krajih Primorske. Dne 26 
februarja bo glavne svečanost v 
Vipavi, kjer bodo preimenovali eno 
izmed tamkajšnjih vojašnic po Voj
ku, ki je bil doma iz Podnanosa pri 
Vipavi.

vine na tri mesece zapora in 60.000 
dinarjev kazni. Semeraro je leta 
1965 In 1966 kot zastopnik tržaške-

enlm mesecem dobili pismo, v Ka
terem je neznance sporočil, da bo 
proti sovjetskemu poslaniku Do- 
brininu izvršen atentat. Tedaj so 
odredili stražo ob sovjetskem po
slaništvu. Nekaj dni pred atenta
tom pa so stražo ukinili, toda vsa
ke pol ure je moral iti mimo po
slaništva policijski agent.

Državni departma je zavrnil so
vjetske obtožbe, da ZDA niso uCin' 
kovito zavarovale poslaništva po 
omenjenih grožnjah. Državni de
partma pravi, da je sklenil ukinit: 
varnostne ukrepe okoli poslaništva, 
ko se je zdelo, da so grožnje ne
utemeljene.

Predstavnik sovjetskega poslani* 
štva je izjavil, da so po včerajšnjem 
atentatu dobili številne grožnje po 
telefonu. Neznanci so izjavili, da 
bodo poslaništvo znova napadli z 
bombami. Sovjetsko poslaništvo js 
o tem obvestilo policijo v Wa- 
shingtonu.

Policija nadaljuje preiskavo in 
zlasti išče moškega, ki je osum
ljen, da je izvršil atentat. Vso noč 
so pred sovjetskim poslaništvom 
stražili štirje policaji.

Priprave na volitve 
v Belgiji

BRUSELJ, 22. — V Belgiji se je 
praktično začela volilna kampanja. 
Stranke so začele pripravljati svo
je volilne programe in prihodnji 
teden bodo začeli voditelji strank 
tolmačiti volivcem na zborovanjih 
svojo politiko. V sredo bi mora
la vlada predložiti poslanski zbor
nici načrt zakona o reviziji neka
terih členov ustave in mogoče je, 
da bosta tedaj valonska in flam
ska struja krščansko socialne 
stranke primerjali svoje stališče o 
katoliški univerzi v Louvainu. Ce 
bo v sredo poslanska zbornica o- 
dobrila odlok, bo naslednjega dne 
predložen senatu. Ce ga bo tudi 
ta odobril, bo vlada lahko določi
la volitve na 31. marca.

V zvezi z včerajšnjimi izjavami 
predsednika valonske struje kr
ščansko socialne stranke Parisisa, 
ki je napovedal, da bo ta struja 
šla ločeno na volitve, so v poli
tičnih krogih mnenja, da je še 
mogoče najti podlago za sporazum, 
tako da bi preprečili razkol v 
stranki. Ni še znano, kakšno sta
lišče bo zavzela krščansko socialna 
stranka v Bruslju. Nakazuje se 
možnost, da bi v primeru razkola 
predsednik vlade, ki nasprotuje 
razkolu, predložil v Bruslju enot
no listo.

Glede socialistov prevladuje mne
nje, da bodo kljub jezikovnim ne
soglasjem, ki jih ločijo .storili vse 
mogoče, da ohranijo enotnost 
stranke. Kar se tiče liberalcev, se 
zdi, da postavljajo gospodarske in
terese Belgije pred jezikovne in
terese.

Razstava del 
slikarja Stupice

en strel
Ameriško poveljstvo je sklenilo,

3 bo nastopilo letalstvo in top- 
‘hstvo, ko bodo začeli »končen« 

aPad na položaje osvobodilnih sil 
hiestu. Zatrjujejo, da bodo obzid J? hiesta sistematično porušili, če

1 to potrebno« Osvobodilne si- 
J? P3 so skopale vrsto podzemelj-
Kih rovov pod obzidjem, ki pelje- 

"" daleč ven Iz mesta, in po teh 
,°vib dobivajo od zunaj strelivo 
a vse drugo potrebno

področju Ke Sai. na skrajnem 
®veru Južnega Vietnama so osvo- 

dilne sile tud. včeraj in danes 
Strjevale tamkajšnjo ameriško 

borišče m prav tako še druga a 
P°riška oporišče na tem področju.
Q, <adojih dvanajsti! urah je bilo 
atn°^ ',aJgona vec spopadov med 
•herišKimi in osvobodilnimi silami.

. Svobodilnt sile so sinoči napadle 
q. Usedle policijsko pasta jo Kan 

14 km od prestolnice. Še prej 
13 ?apac*le ri“k<, ameriško oporišče 
bil ^h1 od prestolnice Spopadi so 
kot tutA na številnih sektorjih o- 
jjj.1 hiesta. V preteklem tednu so 
e e ameriške izgube izredno veli- 
jih .* na P' rllcigi podatkov, ki so
2 °bjnvih Američani, o katerih je 

anp. rta prikazujejo vedno mnogo 
'hjjše izgube kakor so dejanske.

VJ; ameriških vojaških krogih so 
hrS"0 b°lJ prepričani, da se osvo- 
Jrhlhe sile pripravljajo na nov 
j bad na prestolnico Računajo, da 
1 na Področju okoli mesta okoli 15 
vS°č vojakov osvobodilne vojske, 
y so dobile v zadnjem času no- 
° moderno orožje. Zlasti razpola- 

j 1Q a novimi raketami, ki dose- 
razdaljo devet kilometrov. 

v Hanoju je predsednik preisko-. bom, s katerim je izmenjal misli o 
^ komisije sedmih članov, ki 1 najvažnejših mednarodnih vpraša-

De Lorcnzo-Espresso
RIM, 22. — Na procesu De Lo- 

renzo-Espresso je govoril danes 
prvi zagovornik Espressa akvokat 
Adriano Reale, ki je med drugim 
ugotovil, da se je brez vsakega 

ga podjetja «Aurora» preko svojih i cjvoma pokazalo, da je SIPAR ju- 
treh jugoslovanskih sodelavcev, ki .. ,qR4 nriDravil sezname oseb so prav tako bili obsojeni, prodal I ™ja . T. pripravil sezname oseD, 
v Sloveniji na nedovoljen način | ^ bi j'h morali karabinjerji are- 
številne pralne in druge stroje. tirati. Dodal je, da poročilo Manes

predstavlja zmago resnice. Vsi ge
nerali in polkovniki, ki jih je Ma. 
nes zaslišal, so v bistvu potrdili 
na sodišču svoje izjave. Govornik 
je ugotovil, da se je junija 1964 
dejansko pripravljal državni udar.

Zatem je kritiziral obnašanje ge
nerala De Lorenza med procesom. 
Poudaril je, da je ta v začetku 
odločno zanikal obstoj seznamov, 
pozneje pa je spričo dokazov mo
ral priznati njih obstoj. Pripomnil 
je, da bi tako obnašanje De Loren
za zadostovalo za popolno oprosti
tev Espressa.

Jutri bo govoril drugi zagovornik 
Espressa, odvetnik Giandomenico 
Pisapia. Ni še znano, ali se bo raz
prava lahko končala v soboto. Zdi 
se namreč, da namerava predstav
nik civilne stranke odgovoriti bra
nilcem.

V KOMISIJI ZA NOTRANJE ZADEVE POSLANSKE ZBORNICE

Odobritev zakonskega predloga 
o ustanovitvi pordenonske pokrajine

Nova pokrajina meri 2300 kv. km in šteje 51 občin 
Odstop predsednika komisije Sulla iz formalnih razlogov

RIM, 22 — Notranja komisija po
slanske zbornice je odobrila zakon
ski predlog deželnega sveta Furla
nije - Julijske krajine o ustanovit
vi pordenonske pokrajine. Še prej 
je odobrila predlog pristojna komi
sija senata. Zakonski predlog vse
buje samo tri člene. Prvi se glasi: 
»Ustanavlja se pordenonska pokra
jina z glavnim mestom Pordeno- 
nom.» člen vsebuje tudi meje po
krajine in našteva njene občine. 
Drugi in tretji člen se tičeta pri
stojnosti ministrov, k’ bodo v roku 
treh mesecev od uveljavitve zako
na sprejeli potrebne ukrepe za u- 
resničenje pokrajine, za izdatke ter 
za delovanje uradov in pokrajin
skih organov.

Nova pokrajina bo vsebovala o- 
zemlje sedanjega upravnega okrož
ja. Gre za upravno enoto, ki je 
drugod že povsod izginila in ki je 
veljala samo na ozemlju na desni 
strani Tilmenta. Pordenon je bfl že 
skoraj dejansko glavno mesto po
krajine. Davi so storili še zadnji 
korak in odcepili Pordenon od vi
demske pokrajine, katera je doslej 
obsegala kar 91,3 odst. površine

dežele in je bila ena izmed naj
bolj obsežnih v Italiji.

Ozemlje na desnem bregu Til- 
menta je bilo že pred mnogimi sto
letji zgodovinsko opredeljeno. O 
njem govori že v 11. stoletju neko 
«cesarsko pismo« Konrada II. No
va pokrajina meri 2300 kv. kilome
trov in šteje 51 občin. Prebivalcev 
je okrog 200.000, v samem Porde
nonu pa 55.000. Nove pokrajino je 
zahtevalo 49 občin okrožja, samo 
dve sta bili proti, tj. Forgaria in 
San Martino al Tagliamento. Mor
da bodo s kasnejšim zakonom za
dovoljili zahtevo občine Forgaria, 
da se priključi nazaj videmski po
krajini, v katero je spadala doslej.

O odobritvi zakonskega predloga 
so dali izjave razni predstavniki 
strank in vlade. Podtajnik Cecche- 
rini je dejal, da je bilo notranje 
ministrstvo naklonjeno ustanovitvi 
pokrajine, s čimer je spoštovalo 
voljo deželnega sveta. Obstoj okrož
ja je bil namreč nekaj nenaravne
ga. Ceccherini je dejal, da bo u- 
stanovitev nove pokrajine le okre
pila povezavo med obema bregovo
ma Tilmenta.
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SKUPNA SEJA OBEH ZBORNIC PARLAMENTA

Brezuspešno glasovanje za izvolitev 
članov vrhovnega sveta za sodstvo

Glasovanje se bo ponovilo 1. marca - Danes v poslanski zbornici nadalje
vanje razprave o proračunu - Fanfani bo poročal jutri o zunanji politiki 
Prvi sestanek za ^pogodbeno programiranje* - Poročilo o obisku Baševa

RIM, 22. — Danes je bila na Monteeitoriu skupna seja 
senatorjev in poslancev, ki je bila določena, da izvolijo sedem 
članov vrhovnega sveta za sodstvo. Predsedoval je predsednik 
poslanske zbornice Bucciarelli Ducci.

Pri prvem glasovanju je potrebna 
kvalificirana večina treh petin ple
numa obeh zbornic za imenovanje 
sodnikov Od tretjega glasovanja 
dalje zadostuje večina treh petin 
glasujočih

Pri prvem glasovanju ni noben 
kandidat dosegel potrebnega števi
la glasov. Zato je bila seja preki
njena in drugo glasovanje bo v pe
tek, 1. marca ob 9.30.

Izid glasovanja je bil naslednji:

sa za volilno kampanjo. Jutri zju
traj bodo razpravljali o spremem
bah obračuna za leto 1967.

V ministrstvu za proračun je bil 
danes prvi sestanek za «pogodbeno 
programiranje«. Na današnji seji so 
bili navzoči minister za proračun 
Pieraccini, za zaklad Oolombo, za 
industrijo Andreotti, za državne u 
deležbe Bo, za delo Bosco, za jug 
Pastore in podtajnik za proračun 
sena'or Oaron

Povabljeni so bili tudi predstav-
kvalificirana večina 570 glasov; do- niki industrijskih podjetij s kapi- 
bili so: Romeo 52 glasov, Pignata- talom nad pet milijard Ur (ki jih 
ri 11, Sanna 10, razpršeni glasovi Je približno 110), predstavniki Con- 
34, ena neveljavna glasovnica; be-; Industrie, komisije za malo indu- 
lih glasovnic pa je bilo 648. Parla- i ™ smdikalmh organizacij, 
mentarci treh strank večine so od-' ,
J i; L 1 rtlnnn.mlnn 1. ZSC6lO S , U& tj O VlctClfl POSlcllcldali belo glasovnico, ker se niso podjetjem podatke o javnih inter- 
mogli sporazumeti o kandidatih. vencijah na jugu. Podjetja bodo 

Tajnik komunistične skupine v sporočila vladi svoje programe o 
poslanski zbornici D'Alessio, pred- investicijah v prihodnjih letih, 
sednik liberalne skupine Malagodi predvsem na jugu. To bo prvi ko- 
ter predsednik psiupovske skupine rak. Naslednji korak bo posveto- 
Luzzatto so izjavili, da so se te vanje tudi z manjšimi podjetji, 
skupine vzdržale glasovanja, ker ni Sejo je začel minister Pieraccini 
bilo sporazuma o kandidatih. 1 z daljšim govorom, za njim pa sta

Poslanska zbornica je prekinila govorila minister za zaklad Colom- 
razpravo o državnem proračunu za bo in minister Pastore. 
leto 1968, ki se bo nadaljevala ju-1 Presodna komisija pos anske 
tri. ter je razpravljala o [»daljša-1
n^i r£ka za iz^anJe ukrepov na Breganze. Komunist Guidi je zahte- 
podlagi oosebmh pooblastil v zvezi vaj naj se v n^i^jsem času na- 
s socialnim sKrbstvom.^ Dalje so daljuje diskusija o načrtu zakona
razpravljali o državnih šolskih vrt
cih. Oba ukrepa je senat že odo
bril. Končno glasovanje o podaljša
nju rokov glede socialnega skrbstva 
bo na eni nežnejših sej, nakar bo 
moral o ukrepu zopet razpravljati 
senat, da odobri novi rok.

Razprava o državnem otroškem 
vrtcu se bo nadaljevala prihodnji 
teden. Jutri bo razprava o proraču
nu: najavljenih je 22 govornikov.

V senatu so razpravljali o načr
tu zakona, ki določa skrajšanje ča-

BEOGRAD, 22. — V muzeju so 
dobne umetnosti v Beogradu bodo 
jutri odprli razstavo del uglednega 
slovenskega slikarja profesorja a- 
kademije likovnih umetnikov v 
Ljubljani Gabrijela Stupice. Na te) 
prvi retrospektivni razstavi umetni
ka. ki je doslej samo enkrat (1962. 
leta) razstavljal v Beogradu, bodo 
prikazali 56 njegovih del nastalih 
po 1941. letu, od katerih so neka
tera v ta namen prenesli iz ino
zemstva. Gabrijel Stupica je ned
vomno eden najvetjlh sodobnih 
slikarjev in je od leta 1948. naprej 
dobil več priznanj doma in v tu
jini za svoja umetniika dela. Med 
drugim je prejel leta 1960 v New 
Yorku «Gugenheimovo nagrado», 
leta 1961 pa zlato plaketo na jugo
slovanski bienali likovnih umet
nosti.

Kardelj v Kartumu
KARTUM, 22 — Član sveta fe

deracije Edvard Kardelj, ki je vče
raj kot posebni odposlanec pred 
sednika Tita prispe! v Sudan, se je 
dopoldne sestal s predsednikom su
danske vlade Mohamedom Mahdžu-

Pred sednik Johnson in U Tant v Beli hiši

Fortuna. Demokristjana Lucifreddi 
in Riccio pa sta temu nasprotova
la. Riccio je zahteval, naj se na
daljuje proučevanje načrta zakona 
za reformo nekaterih členov kazen
skega zakonika, da vidijo ali se 
lahko vsaj nekateri odobrijo s tem 
da se izločijo iz zakonika. Bregan 
ze je izjavil, da bo to sporočil 
predsedniku Zappi.

še prej je komisija sklenila, da 
bo zahtevala, naj se razpravlja na 
zakonodajni stopnji o zakonu, ki 
ukinja določbe kazenskega zakoni
ka, ki se tičejo prešuštva, priležni- 
štva, umorov in poškodb iz častnih 
razlogov.

V komisiji za javna dela so da
nes sklenili, da bodo o spremembi 
zakona o načrtu novih cest in av
tomobilskih cest razpravljali v 
parlamentu, če bo mogoče, še pred 
zaključkom zakonodajne dobe.

Komisija je na zakonodajni stop
nji odobrila načrt zakonskega odlo
ka o podporah za stanovanjske hi
še. Zakon določa nakazilo devet 
milijard, ki so takole razdeljene: 5 
milijard za prispevke za zgraditev 
stanovanj in za morebitno spopol- 
nitev najemnin; milijardo za urba- 
nizacijska dela, ki so povezana z 
ljudskimi stanovanj; 3 milijarde za 
spopolnitev nakazil, določenih za 
prispevke gradbeništvu.

Zunanji minister Fanfani je po
slal pismo predsedniku zunanje
politične komisije Carigli, v kate
rem sporoča, da je pripravljen ob
razložiti zunanjo politiko v sobo
to, 24. t. m. od 16. ure dalje v 
poslanski zbornici.

V zvezi z obiskom bolgarskega 
zunanjega ministra Baševa v Itar 
liji so objavili danes uradno spo
ročilo, v katerem je rečeno, da 
sta Bašev in Franfani obrazložila 
stališče svojih vlad do najvažnej
ših mednarodnih vprašanj ter sta 
razpravljala o odnosih med Italijo 
in Bolgarijo. Poudarila sta nuj
nost nadaljnjih naporov za utrdi
tev miru in mednarodno pomir- 
jenje ter za razvoj bolj harmonič
nih odnosov med narodi vseh ce
lin ne glede na njihov politični 
in socialni ustroj.

V tem okviru so proučili vpra
šanja varnosti in sodelovanja v 
Evropi. Poudaril: so tudi potrebo 
ukrepov, ki naj omogočijo napre
dovanje k splošni popolni in nad
zorni razorožitvi in pri tem ugo
tovili napredovanje na ženevski

Podtajnik Krščanske demokraci
je Piccoli je dejal, da se z usta
novitvijo nove pokrajine uresniču
jejo stare in globoke težnje pre
bivalstva na desni strani Tilmen
ta. Ustanovitev pokrajine je na
rekoval tudi velik gospodarski in 
socialni razvoj prizadetih občin v 
poslednjih letih. Krščanska demo
kracija se je že pri formuliranju 
deželnega statuta potegovala za to, 
da se omogoči za Furlanijo-Julij- 
sko krajino bolj racionalna notra
nja ureditev ter je zadovoljna da 
je prispevala k rešitvi tega vpra
šanja. Piccoli je poudaril, da bo 
nova teritorialna ureditev še bolj 
prispevala h gospodarskemu in so
cialnemu razvoju v deželi in k 
njeni dejanski enotnosti. Poslanec 
Bisaglia pa je izjavil, da je KD 
glasovala za novo pokrajino, kajti 
ta zakon ne pomeni neomejenega 
večanja števila pokrajin, marveč 
formalno priznanje pokrajine, ki 
je dejansko že obstajala. Podobno 
izjavo je dal tudi poročevalec o 
zakonu demokristjan Giannantonio.

Zaradi odobritve tega zakona pa 
je predsednik komisije za notra
nje zadeve poslanec Fiorentino 
Sullo podal ostavko na mesto nje
nega predsednika. Sullo je sicer 
dejal, da se je tudi on strinjal z 
ustanovitvijo pokrajine, ker tako 
želi prebivalstvo, pač pa je izre
kel resne dvome v tehnično formu
lacijo zakona, zlasti kar se tiče 
položaja, v katerega bodo zašli 
pordenonski pokrajinski svetoval
ci, ki so člani sedanjega videmske
ga pokrajinskega sveta. Niti ne 
določa zakon točnega roka za 
ustanovitev pokrajine, o čemer bo 
dejansko šele odločala vlada. Da
vi je poslanec Sullo poslal članom 
komisije pismo, v katerem je spo
ročil svoj odstop. Zatem je ko
misija takoj sklenila, da odstop 
zavrne. Sullo je sprejel sklep ko
misije, toda ni hotel več predse
dovati njenemu delu. Komisija je 
kmalu zatem s tajnim glasovanjem 
odobrila zakon o ustanovitvi pokra
jine. Sullo je v svojem pismu tudi 
dejal, da se da člen 2 zakona raz
lagati na razne načine, zaradi če
sar bi se lahko kdo pritožil na 
ustavno sodišče. Iz besedila se 
namreč ne more razumeti, kdaj 
bodo začeli delovati pokrajinski u- 
radi in organi, namesto okrožnih, 
niti kdaj bo ustanovljena pordenon
ska pokrajinska uprava, niti kdaj 
bodo razpustili sedanji videmski 
pokrajinski svet.

Proslave v Pragi

konfemeci glede sporazuma o ne
širjenju jedrskega orožja.

Obe strani sta obrazložili svoje 
stališče glede Srednjega vzhoda in 
poudarili podporo Združenim na- 
rodlsm v prizadevanju za pravičen 
in trajen mir na tem področju.
Prav tako sta obe strani obrazlo
žili stališče svojih vlad glede ju
govzhodne Azije in razpravljali o 
številnih naporih za konec vojne 
v Vietnamu.

Obe strani sta poudarili važnost 
Združenih narodov za ohranitev 
miru in za reševanje mednarodnih 
sporov in kriz ter poudarili, da 
se bosta zavzemali za okrepitev 
OZN ter bosta podpirali njeno ak
cijo, ki temelji na načelih usta
nove listine.

Bašev je poročal Fanfaniju o na
porih Bolgarije za izboljšanje od
nosov med državami Balkanskega 
polotoka.

Ugotovili so zadovoljiv razvoj 
italijansko-bolgarskih odnosov in 
pregledali možnost njihovega na
daljnjega razvoja. Posebno pozor
nost so posvetili gospodarskim od
nosom in ugotovili postopen raz
voj medsebojne trgovine ,ki je la
ni dosegla 70 milijard lir v obeh 
smereh. Sporazumeli so se tudi o 
nadaljnjem razvoju kultunrih od
nosov.

Med sedanjim obiskom sta mi
nistra podpisala konzularno kon
vencijo in izrazila željo, naj bi se 
v najkrajšem času začela pogaja
nja za sporazum o letalstvu in 
turizmu.

Minister Bašev je po nalogu svo
je vlade povabil predsednika vlade 
in zunanjega ministra na obisk v 
Bolgarijo. Datum obiska bo dolo
čen pozneje.
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PRAGA, 22. — Danes so se zače
le proslave ob dvajseti obletnici 
zmage češkoslovaškega delovnega 
ljudstva. V praškem gradu je bila 
slovesna seja ob navzočnosti čla
nov CK KP CSSR, vlade In ljud
ske fronte. Bili so navzoči tudi 
prvi tajniki komunističnih strank, 
ki vodijo delegacije.

Prvi tajnik KP CSSR Dubček je 
imel priložnostni govor, v katerem 
je govoril najprej o notranjem po
ložaju in se nato zavzemal za e- 
notnost in sodelovanje s Sovjet
sko zvezo in z drugimi socialistič
nimi državami.

Obsodil je ameriški napad v 
Vietnamu in je na koncu izjavil, 
da stremi CSSR v Evropi po nor
malizaciji odnosov in okrepitvi so
delovanja med državami ne glede 
na različen socialni sistem ter želi 
postaviti temelje za učinkoviti si
stem kolektivne varnosti. Govorili 
so tudi voditelji posameznih de
legacij.

DESETO ZASEDANJE OAD

Večina afriških držav 
bo bojkotirala olimpijske igre?

Za to so se odločile, ker je mednarodni 
olimpijski odbor zopet sprejel Južno Afriko

ADIS ABEBA, 22. - Na desetem 
zasedanju organizacije afriške e- 
notnosti so po skrbni proučitvi po
ročila osvobodilnega odbora za Ro
dezijo ugotovili, da so gospodarske 
sankcije proti Rodeziji propadle. 
Velik del tega neuspeha je treba 
pripisati Japonski zaradi njenih go
spodarskih odnoso s Salisburyjem.

Poleg tega so k ohranitvi Smitho
vega rasističnega režima prispeva
le Južna Afrika, Portugalska in 
nekatere zahodne države. Niso ja
vili, za katere zahodne države gre, 
obsodili pa so ZDA in Veliko Brita
nijo zaradi dobavljanja goriva Juž
ni Afriki, katerega večji del gre 
v Rodezijo.

Politični odbor Je ugotovil tudi, 
da osvobodilno gibanje v portugal
ski Gvineji uspešno napreduje in 
nadzoruje tri četrtine ozemlja.

Po ponovne” sprejemu Južne Af
rike na olimpiade v Mehiki so o 
tem razpravljali na današnji seji 
organizacije afriške enotnosti.

Politični odbor je imenoval pod
odbor šestih članov (Kongo, Kinša- 
sa, Senegal, Togo, ZAR, Uganda 
in Zambija), ki ima nalogo pripra
viti resolucijo, ki obsoja ta sklep 
mednarodnega olimpijskega odbora.

Številne afriške države so sporo
čile, da se ne bodo udeležile olim
pijskih iger v Mehik: Vrhovni svet 
za afriški šport v Brazzavillu bo 
imel v nedeljo sestanek in razprav

ljal ali naj afriške države bojko
tirajo olimpijske igre v Mehiki. Se
stanka se bo udeležila tudi mehi
ška delegacija, ki bo skušala pre
pričati afriške države, naj se ude
ležijo olimpiade. Vendar pa se zdi, 
da namerava večina afriških dr
žav olimpiado bojkotirati.

Etiopski poslanik v Mehiki je iz
javil, da bo skušala Etiopija najti 
rešitev sedanjih težav. »Etiopija, 
je dodal, ne pozablja, da je Mehika 
pred tridesePmi leti ostro obsodila 
Mussolinijev napad Zaradi tega bo 
skušala v sedanjem trenutku po
kazati Mehiki svoje prijateljstvo.* 
Dodal je, da je o umiku Etiopije 
iz olimpiad poročala etiopska zve
za za šport, toda on ni od svoje 
vlade dobil uradnega potrdila.

Nov potres 
na Japonskem

TOKIO, 22. — V Jugozahodni Ja
ponski so po včerajšnjih dveh po
tresih bili danes drugi potresni 
sunki. Včeraj sta zgubili življenje 
dve osebi, uničenih ali poškodova
nih pa Je bilo dva tisoč hiš.

Današnji potres Je bil precej 
močan in je prizadel nekatera pod
ročja otoka Kiu šu. Do sedaj ni 
poročil o žrtvah ah škodi.



PRIMORSKI DNEVNIK

Vreme včeraj: Najvišja temperatura 
11,1 stopinje, najnižja 7,7, ob 19. uri 
10,6 stopinje; vlaga 93 odst., zračni 
tlak 1010,6 stanoviten, veter 3 km juž
ni, nebo pooblačeno, morje skoraj mir
no, temperatura morja 7,7; dežja je 

padlo 36 mm.
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SEJA DEŽELNEGA SVETA

V razpravi o deželnem programu 
so spregovorili štirje svetovalci

Svetovalec Bisol izstopil iz PSU in se vključil v mešano svetovalsko skupino
Na včerajšnji seji deželnega sveta 

se je nadaljevala razprava o pro
gramu deželnega gospodarskega in 
socialnega razvoja, v kateri so spre 
govoroli štirje svetovalci: Bacicchi 
(KPI), Chieu, De Biasio in Zannini 
(vsi KD). Še prej pa je svetoval
ka Fittino prebrala pismo svetoval
ca PSU Luigia Bisola, v katerem 
sporoča predsedniku de Rinaldi- 
niju, da izstcpa iz stranke ter da 
se vključuje v mešano skup.no 
svetovalcev kot neodvisen socialde
mokrat. Kar pa je nekam čudno, 
je to, da v isti sapi izjavlja, da 
bo kljub temu podpiral politiko 
večine. V zvezi s to ostavko se je 
po hodnikih tudi govorilo, da bo 
morda Bisol kandidiral na prihod
njih volitvah v Pordenonu na listi 
republikancev.

Prvi je zatem spregovoril v raz
pravi o programu demokristjan 
Chieu, ki je rekel, da pričakujejo 
od programa organsko reševanje 
gospodarskih in socialnih vprašanj. 
Pri tem je rekel, da ima vtis, ka
kor da so malce zanemarili social
no plat, in je priporočil, naj bi dali 
tej plati več poudarka ter naj bi 
ji posvečali več pažnje. Reševanje 
socialnih vprašanj je namreč pb- 
goj tudi za napredek omike.

Ker je svetovalec Kamijec, je 
obširno govoril o vprašanju svoje
ga okrožja, ki je gospodarsko za
ostalo in katerega največja raka
va rana je izseljevanje. Zaradi te
ga je življenjsko važno, da se na
mestijo v Kamiji industrijska pod
jetja ter da se okrepita obrt in 
turizem. Brez tega ni moč izbolj
šati dohodkov, niti pridržati prebi
valstva v kraju. Poleg toga je de
jal, da je treba pomagati raznim 
odročnim krajem s socialnimi po
segi. Omenil je posebne potrebe 
gorskih področij, kot so Valcellina, 
Karnija in Nadiške doline. Sicer 
pa je rekel, da predvideva program 
ustanovitev industrijskih podjetij v 
Kami ji in pomoč obrtnikom.

Zelo kritično je ocenil program 
komunist Bacicchi, ki je govoril 
nad poldrugo uro. Rekel je, da je 
predvčerajšnja razprava o postop
ku še povečala dvome glede pro
grama, saj je pokazala, da ne gre 
za načrt, marveč res le za pro
gram, ki bi moral veljati vsaj do

kmetijstvu vedno večji odstotek sta
rih ljudi. To zapuščanje zemlje 
bo treba zavreti s primernimi u- 
krepi, sicer bo kmetijstvo se bolj 
nazadovalo.

Dejavnost deželnih organov
Predsednik deželnega odbora Ber. 

zanti je včeraj sprejel na poslovil
nem obisku goriškega prefekta dr. 
Senia Princivalleja, ki so ga pre
mestili drugam. Prefekt se je po
slovil tudi od presednika deželne
ga sveta de Rinaldinija.

Dokument sindikatov 
o deželnem načrtovanju

Včeraj so vse tri sindikalne or
ganizacije CGIL, CISL in UIL iz
ročile predsedniku deželnega sveta

in deželnemu odbomištvu za na
črtovanje svoje enotne pripombe 
k deželnemu programu. Dokument 
so poslali tudi vsem deželnim sve
tovalcem. Izvleček dokumenta bo
mo objavili v eni izmed prihod
njih številk našega lista.

Predavanje KPI
Drevi ob 18. uri bo na sedežu 

sekcije KPI na Pončani (Ul. Can- 
cellieri) predaval Mario Desanti o 
pokojninski reformi in o zakon
skih predlogih o pokojninah, ki so 
jih predložili komunistični parla
mentarci.

Ob 20. uri pa bo na sedežu sek
cije KPI v Borštu predaval dolin
ski župan Dušan Lovriha o med
narodnem političnem položaju in 
še posebno o Vietnamu in o kra
jevnih ter vsedržavnih političnih 
razmerah

Razgovori odbornika 
Marpillera v Rimu

Deželni odbornik za industrijo in 
trgovino Marpillero je bil predvče
rajšnjim v Rimu pr- ministru za 
zunanjo trgovino Tolloyu, s kate
rim je razpravljal o vprašanjih zu
nanje trgovine, povezanih z razvo
jem Furlanije Julijske krajine, 
zlasti pa o udeležbi razstavljavcev 
iz naše dežele na mednarodnih ve
lesejmih. Sporazumela sta se, da 
bodo pripravili poseben sporazum, 
po katerem bodo razstavljavci iz 
naše dežele razstavljali v paviljo
nih, ki jih bo organiziral na tujih 
velesejmih zavod za zunanjo trgo
vino (ICE).

Včeraj pa je odbornika Marpille
ra sprejel skupno s senatorjem Zan- 
nierom minister Pieraccini. Z njim 
sta razpravljala o vprašanjih cest
nih zvez v odnosu na načrtovanje. 
Predvsem je opozori- ministra na 
nujnost proučitve vprašanja predo
ra pod Monte Croce Carnico. Kot 
je znano, je za to odločilnega po 
mena mnenje CIPE.

Včeraj je Pieraccini odpotoval iz 
Rima v Munchen, kjer bo imel sti
ke s trgovinsko zbornico. Ob tej 
priliki si bo ogledal tudi sejem 
gradbenega materiala. Na njem 
razstavljajo svoje izdelke tudi pro
izvajalci marmorja iz naše dežele.
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ZA POMOČ MALIM IN SREDNJIM PODJETJEM

Vrednost opravljenih javnih del 
je v zadnjem času občutno padla
Potreba, da se izboljšajo prometne zveze med Trstom in Dunajem ter Miinchnom

NA OPČINAH IN V DRUGIH VASEH

Mrzlične in resne priprave 
za veliko pustno prireditev
Kralj Pust II. bo kronan na Brdini - Za kraljico si 
je izbral (ali so mu jo drugi izbrali) brhko Gropajko

Na Opčinah, na. Proseku in Kon- ga, svojo značilnost, vsi skupaj pa 
tovelu, v Križu, Repnu, Gropadi, bodo prispevali k_ poživitvi starih 
Gročani, Trebčah, Bazovici, na Pa- ' *’"1‘ ...............‘"‘J‘
dričah in pri Banih je te dni sploš
na mobilizacija. Sodeluje mladina in 
odrasli. Mrzlično delajo, skrivnost
no se pripravljajo na veliko prire
ditev, saj je zdaj vendar pustni čas 
in jutri popoldne bodo v srcu sta
rih Opčin, na Brdini. izvolili in kro
nali letošnjega kralja Pusta II. Po
sebno odposlanstvo je te dni preho
dilo in prevozilo vso pustovo kra
ljevino ir. po temeljit' izbiri zasnu
bilo nevesto, bodočo kraljico. Ime
na srečne neveste ne smemo pove
dati, ker je to «top secret«, držav
na tajnost. Ne bi se hoteli zameri
ti protišpijonažno - obveščevalno - 
vohunski policiji in priti v seznam 
protidržavnih elementov, da nas ne 
bi spravili čez noc — med pustno 
zabavo — v zapor. Prav tako ne bi 
radi dali informacije tujim, nasprot
nim vohunskim agentom, da ne na
stanejo mednarodni zapletljaji. Za
deva je resna, ker se te dni ustvar-

kraških pustnih običajev in utrdi
tvi skupnega, složnega dela.

Ob 14. uri se bodo na Pikelcu, 
to je pri razpotju na Repentabor, 
začeli zbirati vozovi in maske. Ob 
15. uri bo krenil sprevod po Nar 
rodni ulici in po Proseški ulici na 
Brdino, kjer bo slavnostna cere
monija kronanja, nato se bo po
vorka razvila po Proseški in Na
rodni ulici do tramvajske postaje, 
a bo brž krenila okoli vrta (da 
ne bi kralja in kraljice zmamil 
Trst), spet po Narodni ulici do 
Prosvetnega doma, kjer se bo po
vorka razšla.

Ob 21. un bo v Prosvetnem do
mu pustna veselica, ples v maskah, 
katerega se bosta ljubeznivo in ze
lo demokratično udeležila tudi 
kralj in kraljica, ne da bi to iz
koristila za volilno propagando. 
Zaradi velike konspirativnosti ni
smo mogli izvedeti, kaj vse pri
pravljajo razne vasi. Izvedeli smo, 
da bo v povorki kar 30 alegorič
nih vozov in da bosta igrali dve

ODBOR ZA PUSTNE PRIREDITVE — OPČINE
vabi na

veliko pustno slavje na Opčinah
v soboto, 24. februarja 1968 ob 15. uri

1. Povorka s 30 vozovi iz vasi: Gročana, Bazovica, Gropa- 
da, Bani, Padriče, Trebče, Opčine, Repen, Prosek-Kon- 
tovel, Križ.

2. Kronanje kralja na Brdini.
3. Maškaradni ples ob 21. uri.

PRIDITE VSI!

Gledališča

Na trgovinski zbornici so se 
predsednik Caidassi in odborniki 
Frandoli, Florit in Valmarin sešli 
s predstavniki tukajšnjih javnih 
uprav in stanovskih organizacij, da 
bi razpravljali o pomoči, ki naj 
jo posamezne organizacije in upra
ve nudijo malim in sTednjim pod
jetjem, ki jih v čedalje večji me
ri prizadeva pešanje tržaškega lad- 
jedelstva. Dr. Caidassi je v kraj
šem nagovoru povabil krajevne u- 
stanove, naj storijo vse, kar je v 
njihovi moči, da bi z naročili in 
raznimi olajšavami priskočile na

leta 1970, torej tudi za bodoči od Pomoč prizadetim podjetjem. Pred- 
bor, ki bo izvoljen šele po de- stavnik gradbenih operaterjev ing.

- Canarutto je poudaril, da se vred
nost opravljenih javnih del na na
šem področju v zadnjem času ob
čutno manjša, tako da je zdrkni
la s 6709 milijonov v letu 1966 na 
4f8cr milijonov v letu 1967, tako

želnih volitvah.
Bacicchi je poudaril, da so le 

malenkostno spremenili prvotni 
osnutek, kar pomeni, da niso upo
števali mnenja posvetovalnega od
bora za načrtovanje. Prav tako ni
so upoštevali mnenja industrijcev 
in vseh sindikatov. Zaradi tega se 
lahko o tem programu reče, da 
ni demokratičen. Odbor torej na
daljuje odločno po svoji prejšnji 
poti in je predložil dejansko enak 
program, kot je bil njegov prvot
ni osnutek, kar pomeni, da ni upo
števal mnenja nikogar. Tudi podat 
ki v programu niso vedno točni, 
saj na primer govorijo o 41.000 iz
seljencih iz Furlanije, medtem ko 
jih je v resnici 80.000. Glede raz 
nih jjodatkov je svetovalec očital 
večini, da je uporabljala «malen 
kostne zvijače« ter spremenila v 
odnosu do prvotnega načrta le ne
katere številke, medtem ko je osta
la njih vsota enaka. To velja zlasti 
glede predvidenega števila zapo
slenih v obrti in industriji. Takšno 
ravnanje vsekakor ni resno. Sicer 
pa se iz programa vidi, da ga je 
odbornik za načrtovanje izdelal ta
ko, da je slepo posnemal oziro
ma izvajal ukaze iz Rima. Načrtu, 
ki naj bi določal smer razvoja 
v deželi v petih letih so dali manj 
važnosti kakor navadni peticiji, ki 
jo predloži en sam državljan, saj 
skličejo v tem primeru celo zako
nodajno komisijo deželnega sveta

Bacicchi je tudi omenil, da se v 
vseh dokumentih izogibajo tega, 
da bi omenili ime Slovenci ali pr.- 
devnik slovenski, kakor hudič bla
goslovljene vode. Toda pri pro
gramu so šli še dalje. V osnutku 
so sicer uporabljali zavito frazo 
«posebnih interesov«, pri čemer so 
mislili pač na Slovence, v progra
mu pa so opustili še ta ponižni sta 
vek. S tem načrtom se ne uresni
čuje niti vsedržavni načrt Pieracci
ni, se ne zahteva povečanje indu
strije z državno udeležbo, se ne 
omenja važno vprašanje jedrskega 
pospeševalca v Doberdobu, kar po
meni, da ostanejo vojaške služno
sti nedotakljive, pa naj gre za "na
prej potisnjeno obrambo« ali za 
zgraditev «obrambnih» naprav ne
koliko bolj v ozadju. Program si
cer govori o mednarodni vlogi de
žele, toda ta vloga bi se lahko 
uresničila le, če bi tudi država zv 
čela izvajati politiko, usmerjeno k 
prebroditvi vojaških blokov, to je 
h krepitvi miru.

Bacicchi je povzel svojo odloč
no kritiko programa v treh toč
kah. Rekel je, da ni program v 
skladu z resničnimi potrebami de
žele, da se odpoveduje vsaki avto
nomiji in borbi zanjo ter da ni 
demokratičen, kar pomeni, da ni 
naletel na odobravanje delovnih 
ljudi, sindikatov in krajevnih usta
nov To pomeni, da načrt ne upo
števa potreb in zahtev delovnih 
množic.

Za Bacicchi jem je spregovoril de
mokristjan De Biasio, ki je rekel, 
da je glavni namen programa, da 
se doseže večji dohodek ter da se 
odstranijo velike razlike med de
želami ter med kmetijstvom in in
dustrijo v deželi sami. Rekel je, 
da je treba doseči povzdig kmetij
stva, pri čemer je važna tudi teri
torialna ureditev. Govoril je o važ
nosti pomoči kmetijstvu in o po
membnosti strokovnega izobraže
vanja in usposabljanja kmetov, saj 
si bo lahko le tako opomoglo 
kmetijstvo.

Zadnji je spregovoril demokrist 
Jan Zanin, ki je obravnaval razna 
socialna vprašanja ter dejal, da je 
treba zagotoviti delavcem stalen in 
zadosten dohodek. Tudi on je de
jal, da Je treba odstraniti velike 
razlike med raznimi panogami go
spodarstva. Obravnaval je tudi kme
tijska vprašanja ter rekel, da jim 
program posveča precej važnosti. 
Rekel je, da imajo ljudje, zapo
sleni v kmetijstvu, polovico manj 
dohodka, kot ljudje zaposleni v 
industriji. To prinaša kmetijstvu 
hudo škodo, saj zlasti mladina za
pušča zemljo in je zaposlenih v

Zavozil j‘e v pešca
Žrtev prometne nesreče je bil 

sinoči 58-letni Severino Picco, ki 
stanuje v Drevoredu Sanzio 20. 
Okrog 19. ure je prečkal Ul. ,A1- 
fonso Valerio, ko je vanj zavozil

in republike.
Vrag si ga vedi, kaj lahko nasta

ne, če neprevidni novinar kaj blek
ne, česar ne bi smel, ali kar si dru
gi mislijo, da ne bi smel. «Rokus- 
Rocus pa si ekspres na procesu od 
Lovreta«. Ne da bi kaj takega tve
gali, ker so nam pač povedali ge
nerali, katerih imen pa ne izdamo, 
lahko sporočimo javnosti, da je to
krat srečno mesto, k; bo dalo ne- 

I vesto — zalo in brhko deklico — 
nični delavnici Vidali v industrij- kralju Pustu n., naša kraška vas 
ski coni je delal pri prenosnem Gropada, ki spada pod tržaško ob- 
žerjavu, ko je nenadoma izgubil čino. (Gropajci že upajo, da bo 
ravnotežje in padel z višine 5 me- kraljica posredovala pri svoiih mi- 
trov na tla. Pri tem pa je imel 
fant precejšnjo srečo, da se je 
kljub nevarnemu padcu samo la
že poškodoval. V splošni bolnišni-

jajo na našem ozemlju kraljevine godbi. Posebna mednarodna žiri-
----- u';i-- ja bo ocenila vozove in dodelila

tri nagrade.

fiat 1100, ki ga je vozil proti sre- ze poškodoval. v spiosrn Doimsm- 
dišču 22-letni Giovanni Loriliola iz c-i> kamor so ga pripeljali z re

šilnim avtom Rdečega križa, se bo 
zdravil 8 dni zaradi znakov mož-

da s tem nujno upadajo tudi na
ročila manjšim podjetjem, dobavi
teljem itd. Na tem področju je pa 
še ena težava, da se namreč naro
čila novih gradenj podeljujejo po 
navadi globalno, tako da krajev
na podjetja zelo pogosto ne mo
rejo konkurirati.

Podžupan Lonza je izrazil pre
pričanje, da bo občinski regulacij
ski načrt lahko odobren že v le
tošnjem marcu ter je naglasil, da 
je poseben občinski odbor že odo
bril veliko število gradbenih načr
tov, da bi tako pripomogel k hi
trejšemu razvoju gradbeništva. Za 
tista podjetja, ki jih je gospodar
sko prizadel stečaj ladjedelnice 
Felszegi, bo občinska uprava sku
šala posredovati primemo olajša
nje davčnega bremena. Možno je, 
da bodo tem podjetjem priskočili 
na pomoč s posebnimi krediti tu
di krajevni bančni zavodi. Vseka
kor pa je pričakovati, da bo lad
jedelnica Felszegi začela ponovno 
redno obratovati.

Na smočnji seji vodilnega odbo
ra zbornice je dr. Caidassi poro
čal o svojem nedavnem potovanju 
v Izrael, kamor se je kakor znano 
podala skupina deželnih izveden
cev z gospodarskega in prometne
ga področja. Zanimanje Izraelcev 
za Trst se bo v prihodnjih letih 
še znatno povečalo, saj bo Trst 
tisto pristanišče v Evropski skup
nosti, kjer se bodo lahko vršile 
vse carinske operacije, potrebne za 
dobavljanje raznega blaga posamez
nim tržiščem šesterice. Na razgo 
vorih v Tel Avivu je prišla do 
izraza tudi potreba po izboljšanju 
prometnih zvez na relacijah Trst- 
Kokovo-Dunaj in Trst-Prelaz Monte 
Croce Carnico Muenchen. Te zveze 
so potrebne tudi za razširitev izra 
elske izmenjave z državami vzhod
ne Evrope, kar bi se tudi lahko 
vršilo čez naše mesto. Dr. Caidas
si je nato še podrobneje orisal 
potek razgovorov in stikov dežel
nih izvedencev s predstavniki izra 
elskih gospodarskih krogov, o če
mer je naš list že obširno poročal 
v preteklih dneh, nato pa se je 
dotaknil še nekaterih drugih vpra
šanj iz okvira tržaškega gospodar
stva. Tako na primer o nedavnem 
zasedanju volilnega sveta pristani
ške ustanove, o ustanovitvi (»kon
zorcija za beneško obalno vodn i 
pot«, ki je bil v Vidmu 15. t.m

Dr. Caidassi se je pred časoin 
sešel tudi z ravnateljem tržaške 
hranilnice in vladnim komisarjem, 
ki je zagotovil, da se bo zavzel 
za to, da se primemo poveča 
»sklad za riziko« pri konzorciju za 
jamstvo posojil malim industrij
skim obratom. Povečanje sklada je 
potrebno, če naj se mala industrij
ska podjetja v Trstu ponovno u 
spešno vključijo v redno poslova
nje.

Odbornik dr. Vatta je nato po
ročal o delu podkomisije B pri 
odboru za severni Jadran, ki se 
je zadnjič sestal 13. februarja na 
ministrstvu za zunanjo trgovino v 
Rimu. Na tem sestanku so se do
taknili več vprašanj, predvsem pa 
tranzitnega prometa s Češkoslova
ško, Madžarske in drugimi drža
vami. Med razgovori so vzeli v 
pretres tudi trgovinske izmenjave 
z Jugoslavijo, pri čemer so po
novno poudarili koristnost avto
nomnega računa, ki se je v tem 
povojnem času izkazal za zelo ko
ristnega, zlasti kar zadeva privab
ljanje trgovinskega prometa z Ju
goslavijo na Trst. Zamisel o po
tenciranju tega inštrumenta pa za
deva na nekatere težave glede ca
rinske ureditve uvoza določenih 
vrst blaga na tržišče Evropske go- 
gospadrske skupnosti. Na sestanku 
so se nadalje dotaknili nekaterih 
vprašanj vezanih s poslovanjem 
prostih carinskih con.

Devina, Ul. delle Cave 25. Picco se 
je zgrudil na asfalt ter se pobil 
po glavi in po ramenih, pri trče
nju pa se je laže poškodovala tu
di 2(Met.na Ingrid Rudoli iz Ul. Ca- 
dorna 3, ki je sedela v fiatu po
leg vozača in je, ko je ta zavrl, 
udarila z glavo v šipo avtomobila. 
Oba ponesrečenca so z rešilnim 
avtom Rdečega križa odpeljali v 
splošno bolnišnico, kjer so Piccu 
ugotovili možganski pretres, rano 
na čelu, udarce po obrazu ter iz
pah in verjetne poškodbe na des
nem ramenu. Pridržali so ga na 
nevrokirurškem oddelku, kjer bo 
okreval v 20 dneh. Dekletu so v 
bolnišnici nudili prvo pomoč zara
di udarca na nosu. Zdraviti se bo 
morala 4 dni.

Žrtve tatov
Predvčerajšnjim je 46-letna Li- 

liana Soleri por. Zacchigna iz Ul. 
s. Giacomo in Monte 7 nakupo
vala v trgovini UPIM, ko ji je ne
znanec izmaknil torbico, v kateri 
je imela približno 18 tisoč lir. Zac
chigna je tatvino prijavila agen
tom Letečega oddelka. V teku je 
preiskava

Isti dan je bil žrtev tatov tudi 
19-letni Claudio Arbulla iz Ul. Ap- 
piari 5, kateremu so neznanci u- 
kradli lambreto, ki jo je bil par
kiral na Lonjerski cesti. Skoda 
znaša okrog 90 tisoč lir.

Avtobus je potegnil 
ko še ni vstopila

63-letna Elena Sergi por. Ferra
ro iz Ul. Šesta 7 je hotela včeraj 
zjutraj stopiti na avtobus proge 
št. 29 na postaji v Skednju, ko 
je ta nenadoma odpeljal. Priletna 
ženska je tako izgubila ravnotežje 
in padla na pločnik, pri tem pa 
se Je udarila po obrazu. Na nevro
kirurškem oddelku splošne bolniš
nice bo okrevala v 8 dneh.

ganskega pretresa, udarca na le
vem stopalu ter bolečin v levi če
ljusti.

kraljica posredovala pri svojih mi 
nistrih ra občini za popravilo cest 
in zagotovitev vode v poletni sušni 
dobi)

In kralj? Kdo bo kralj, oziroma 
kandidat za kralja? «Top, top se- 
cretissimus«. Pridite jutri popol
dne na Opčine in ga boste sami 
izvolili. Pa ne boste videli samo 
kralja, kraljice in dvorjanov. Vsa
ka vas bo prikazala nekaj svoje-
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TRŽAŠKI ŽUPAN SE JE VRNIL IZ ZDA

Mednarodna šola v Trstu 
glavni predmet razgovorov

Vabilo newyorškemu županu za obisk Trsta

Zupan inž. Spaccini se je vm:l med obveznimi šolami, in sicer z

Pri delu se je ponesrečil
Včeraj se je na delu ponesrečil 

17-letni Guido Riccobon, ki stanu
je v Ul. Margherita 4/3. V meha-

svojega potovanja v ZDA. Ob 
vrnitvi je izjavil, da je imelo nje
govo potovanje predvsem namen, 
da prikaže naše mesto kot bodo
če veliko mednarodno središče za 
znanstvene raziskave.

Glavno vprašanje, ki ga je trža
ški župan obravnaval v ZDA, ka
mor ga je spremljal inž. Marussi, 
je bila mednarodna šola, ki že de
luje v našem mestu. Zato je naj
prej obiskal mesto Bangor v drža
vi Maine, kjer je šolstvo na naj
višji sodobni ravni v ZDA. Poleg 
tega, da se je župan neposredno 
seznanil z šolskimi ustanovami v 
državah Maine in Massachusset, je 
imel tudi koristne stike s pred
stavniki državnega tajništva v Wa- 
shingtonu in še posebno z držav
nim podtajnikom Idarom Rimesta- 
dom in dr. Stanleyem Krousejem, 
načelnikom urada za šolstvo v 
inozemstvu.

Načrt za mednarodno šolo v Tr
stu, je rečeno v sporočilu tiskov
nega urada občinske uprave, ki bo 
morala imeti deželni značaj evrop
skega pomena, predvideva, da ta 
šola postane vzor mešane šole z 
italijanskim in angleškim učnim 
jezikom in z ločenimi programi 
za posamezne predmete. Sola, k 
je sedaj zasebna, bi morala posta
ti javna in bi morala biti uvrščena

razredi osnovne in srednje šole. 
Ta način poučevanja, pravi sporo
čilo postaja nujen ne samo za 
otroke ameriških in drugih tujcev, 
ki bodo delali v mednarodnih znan
stvenih zavodih, zlasti pa v zavo
du za teoretsko fiziko (če pa bo 
protosinhrotron zgrajen pri Dober
dobu tudi za tujce v tej ustanovi); 
namreč bi lahko tudi vzgajala no
ve tržaške moči predvsem na teh
nično - znanstvenem področju.

O teh vprašanjih, ki so bila že 
predočena italijanskim in ameri
škim oblastem, je župan govoril tu
di z italijanskim veleposlanikom v 
Washingtonu Ortono in z italijan
skim predstavnikom pri OZN Vin
ci jem.

Važni so bili tudi stiki inž. Spao- 
cinija v ZDA z gospodar im: 
predstavniki, italijanskiiru izseljen
ci in z newyorškim županom Lind- 
sayjem ter podžupanom Procacci- 
nom. Inž. Spaccini je povabil new- 
yorškega župana naj obišče Trst 
ob manifestacijah «Trst 68».

Med potovanjem v ZDA se je 
predsednik mednarodne šole v 
Trstu inž. Marussi, ki ga je sprem
ljal ravnatelj Bernard E. Qubeck, 
srečal tudi z raznimi znanstveniki 
in je obiskal univerzitetne znan
stvene zavode.
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Bisiani obsojen zaradi žalitve 
tajnika indipendentistov Marchesicha

Pred tržaškmi prizivnim sodiščem 
(predsednik Franz, generalni prav- 
dnik Marši, zapisnikar Mosca Ria- 
tel, zastopnika zasebne stranke Ko- 
storis in Longo, obramba Pangra- 
zi) se je moral včeraj ponovno za; 
govarjati 42-Jetni Cornelio Bisiani 
iz Ul. Colorni, ki je bil obtožen, da 
je v nekem članku, ki je bil objav
ljen v indipendentističnem glasilu 
»Treiste sera« v decembru predla
ni, žalil tajnika »Fronte za neod
visnost Tržaškega ozemlja« Giovan- 
nija Marchesicha.

Članek z naslovom »Kam greš 
Marchesich?« je napisal sam Bisia
ni, Marchesich je menil, da so bi
le neke trditve zan' hudo žaljive 
ter je zato tožil pisca (ki je tudi 
glavni urednik). Od vseh trditev pa 
je posebno ena bila odločilna za 
ves nadaljnji potek sodnega postop
ka. Bisiani je namreč namigoval 
na možna zakulisna povezovanja 
Marchesicha in njegovega kroga z 
večinsko stranko v vladi.

Na prvostopni obravnavi, ki je 
bila lani v januarju je Bisiani tr
dil, da se ne more smatrati trditev 
v članku za žaljivo, ker je pač šlo 
za polemiko, čeprav ostro, na poli
tični ravni. Giovanni Marchesich in 
njegova žena Viviana Volpi (ki se 
je tudi čutila prizadeta) pa sta 
zahtevala, kot zasebni stranki, naj 
sodniki obsodijo obtoženca. Trdila 
sta, da je namigovanje na možno 
podkupovanje s strani večinske 
stranke zanju hudo žaljivo. Sod
niki so tedaj sprejeli to tezo ter 
so obsodili Bisianija na 180.000 lir 
globe ter na poravnavo stroškov 
zastopstva zasebne stranke v viši
ni 100 000 Or. Razsodbo so uteme 
lji!i taKo'e: politična polemika, če 
prav ostra, je dovoljena. Kazensko

pa se lahko preganja, če gre čez 
določen okvir ter objektivno blati 
osebno čast političnega nasprotni
ka.

Bisiani ni bil zadovoljen z razsod
bo ter se je pritožil na prizivno so
dišče. Toda tudi včeraj ni imel sre
če (obtoženec ni niti prisostvoval 
razpravi). Oba zastopnika zasebne 
stranke sta zatevala potrditev raz
sodbe prve stopnje Isto zahtevo 
je postavil tudi generalni pravdnik. 
Sodniki so sprejeli te zahteve ter 
so Bisianija obsodili še na porav
navo novih sodnih stroškov ter na 
plačilo 110.000 lir v korist pravnih 
zastopnikov tožiteljev.

Pred istimi sodniki se je moral 
zagovarjati tudi 41-letni Sabino 
Pintus iz Ul. Valerio 51, ki je bil 
obtožen upora proti javnim funk
cionarjem.

Gre za žalosten primer težkih 
socialnih pogojev v katerih živijo 
številne tržaške družine, ki so na 
najnižji stopnji družbene lestvice 
(po svoji dohodkih in drugih živ
ljenjskih pogojih).

Pintus je 1. 1965 živel s svojo 
ženo in tremi otroki v enosobnem 
stanovanju, ki je bilo povrhu še 
vlažno. Zato ni čudno, če je bila 
deca vedno bolna ter so jo morali 
zdraviti v bolnišnici Burlo Garo- 
folo.

Ko so se odigrali dogodki, ki so 
pripeljali Pintusa pred sodnike, 
sta bila v bolnišnici dva otroka. 
Ker pa je ravnateljstvo menilo, da 
sta klinično že ozdravela, je po
zvalo očeta in mater, da ju odpe
ljeta domov. Zadeva se Je nekoli
ko zavlekla, ker je Pintus dejal, 
da mora prej poskrbeti za zibel
ko. 14. aprila pa je moral moški, 
hočeš nočeš, v bolnišnico. Ko so 
mu izročili hčerko (deček je bil 
medtem spet zbolel), Je ni hotel

sprejeti. Izjavil Je, da bo spet zbo
lela, če jo pelje domov (kar se je 
pozneje res zgodilo). Policijski asi. 
stentki, ki ga je skušala prepri
čati, sta priskočila na pomoč še 
dva policista, toda vsi so naleteli 
na gluha ušesa. Med prepirom je 
Pintus izustil nekaj besed, ki so 
jih agenti smatrali za grožnjo ter 
so ga zato prijavili sodišču.

Kazensko sodišče pa je upošte
valo vse okoliščine tega žalostne
ga primera ter je menilo, da ni 
šlo za grožnje, temveč le za ža
litve, se pravi za prekršek, ki ga 
je zbrisala amnestija. V obrazlo
žitvi so trdili, da policisti tedaj 
pravzaprav niso izvrševali svoje 
poklicne dolžnosti (moškega so 
skušali le prepričati, naj nese otro
ka domov). S to razsodbo se ni 
strinjal javni tožilec, ki je vložil 
priziv.

Na včerajšnji obravnavi pa je 
sam zastopnik tožilstva dr. Marši 
zahteval potrditev prvotne razsod
be. Sodniki so sprejeli to zahtevo. 
Baje je Pintus že dobil dostojnej- 
še stanovanje.

Kdor bo prišel, si bo napasel 
oči za tri dni in tri noči. S se
boj pa naj vzame meh za smeh 
in naj pazi, da mu meh ne poči. 
Radodarni osel «Geri-geri-seri» bo 
produciral cekine, po ulicah bo 
plula barka in ribiči bodo lovili 
tune... No, no, drugega pa ne po
vem.

Da bi bilo le lepo vreme! če bi 
pa jutri popoldne deževalo, bodo 
verjetno vso zadevo odložili na to
rek, sicer pa bo to sporočilo, če 
bo treba, predsedstvo pustove vla
de v senci.

Odgovori odbornikov 
na vprašanja 
občinskih svetovalcev

županstvo sporoča, da bo pre
dor, ki veže predor Sandrinelli z 
Ulico Pondares, odprt za pešce ta
koj, ko bo vreme dopustilo, da 
delavci lahko uredijo vhod v Ul. 
Pondares. Dela za ureditev tega 
predora za pešce opravlja civilni 
tehnični urad. To je sporočil od
bornik za javna dela Mocchi ob
činskemu svetovalcu Morpurgu 
(PLI), ki se je zanimal za stvar.

Odbornik Mocchi je odgovoril tu
di na nekatera druga vprašanja 
svetovalcev. Tako je zagotovil libe
ralcema Zimolu in Traunerju, da 
bodo uredili Ulico in Stopnišče 
Margherita. Traunerju je sporočil, 
da so stopnišče med Klancem na 
Greti in Ul. Tor S. Piero ponovno 
odprli za pešce, čeprav dela za 
ureditev kanalizacije še niso bila 
končana.

Komunističnemu svetovalcu Su- 
pancichu je odbornik Mocchi zago
tovil, da se oddelek za javna dela 
zanima za ureditev cest na pod
ročju Turkovca (hrib Sv. Panta- 
leona). Liberalcu Morpurgu pa je 
sporočil, da bodo pločnike v Ul. 
Maiolica in Ul. S. Maurizio popra
vili letos.

Dela bodo stala 200 milijonov lir. 
Na vprašanje indipendentista Tad- 
dea, kdaj bo občina poskrbela za 
popravilo kanalizacije v Ul. Ver- 
niellis pred hišno številko 9, je od
bornik Mocchi odgovoril, da to ni 
v pristojnosti občinske uprave, ker 
gre za zasebno greznico, ki pušča. 
Zato so o tem obvestili oddelek za 
zdravstvo in higieno

Urnik za izlet 
Kmetijske zadruge

Kmetijska zadruga sporoča, naj 
se njeni izletniki v soboto, 24. fe
bruarja, drže naslednjega umika: 

Odhod avtobusa s Trga Oberdan 
(openski tramvaj) ob 5.30.

V Boljuncu na trgu bo ob 5.35, 
na Ključu ob 5.40, v Bazovici pred 
cerkvijo ob 5.45, na Padričah ob 
5.48, v Trebčah ob 5.50.

Za Prosek pri križišču na avto 
cesti ob 5.55, pri Briščikih ob 6. 
za Križ na avtocesti ob 6.05, za 
Nabrežino pri avtocesti ob 6.10, v 
Sesljanu pri avtocesti pred črpal
ko Shell ob 6.15 

Se priporoča točnost, ker za
mudniki ne bodo upoštevani.

LETOS VI. MEDNARODNI 
FESTIVAL
FANTASTIČNEGA FILMA

Mednarodna zveza, v kateri so 
včlanjeni največji proizvajalci fil
mov z vsega sveta, je uradno priz
nala vsakoletni tržaški filmski pri
kaz z naslovom «Festival Interna- 
zionale del Film di Fantascienzau. 
Letošnji festival, ki bo šesti po 
vrsti, bo združen s podelitvijo na
grad: za najboljši film s tega pod
ročja je namreč predvidena nagra
da «zlat asteroidu, za najboljšo 
igralko in najboljšega igralca pa 
«srebm asteroidu; za najboljši krat- 
kometražni film bodo končno po
delili nagrado szlati pečat trža
škega mesta». Žirija bo sestavlje
na iz mednarodno priznanih kul
turnikov. Festival bo julija 1968.

V SODOBNO PREUREJENI RESTAVRACIJI

Hotela «GALEB»
bo v soboto, 24. t. m.

Koper tel. 21605 
s pričetkom ob 19. uri

VELIKA PUSTNA ZABAVA S PLESOM 
IN NAGRAJEVANJEM NAJLEPŠIH MASK

Obvezna konsumacija — Igra znani orkester «NINO»

Verdi
Danes ob 20.30: Arrigo Boito: Meft- 

stoteles. Predstava je za abonma 
red C za parter in lože ter za red 
A za galerije in balkon. Zasedba je 
ista kot na premieri. Nadaljuje se 
prodaja vstopnic pri gledališki bla
gajni.
Stalno gledališče

V okvira pobude «Predlogi za pred
stave« pri Stalnem gledališču bodo 
pod vodstvom režiserja Francesca 
Macedonia pripravili za soboto v 
Avditoriju branje iz Slataperjevega 
«11 mio Carso« v priredbi Furia 
Bordona za gledališče. (Gledalcem 
bo Bordon poznan iz prejšnje sezo
ne, ko je pripravil «Canto e Con- 
tracanto«.) Pri prireditvi sodeluje
jo igralci Giulio Bosetti, Paola Bac- 
ci, Claudio Cassinelli, Mimmo Lo 
Vecchio in Gianfranco Saletta.

Nazionale 16.00 «1 ragazzi di Čamp 
Slddons«. F. McMurray, Vera Miles. 
Technicolor.

ExceIsior 16.00 (dndovina chi viene a 
cena«. Spencer Tracy, S. Poitier. 
Technicolor.

Fenice 16.00 «L’ora della furia«. J. 
Stevvart, H. Fonda. Technicolor Pa_ 
navision.

Eden 15.30 «Gld occhi della notte«. 
Senzacionalno! Audrey Hepburn in 
Alan Arkin. Technicolor. Prepove
dano mladini pod 14. letom. Važno 
opozorilo: zadnjih osem minut fil
ma bo vstop v dvorano najstrože 
prepovedan!

Grattacielo 16.00 «11 profeta«. V. Gass- 
man, Ann Margret. Technicolor.

Ritz (Ulica San Francesco štev. 10)
16.00 (cLamiel«. Anna Karina, Ro
bert Hossein. Eastmancolor.

Alabarda 16.00 «1 dolci vizi della ca- 
sta Susanna«. P. Petit, Mike Mar
shall. Prepovedano mladini pod 18. 
letom.

Filodrammatico 16.00 «1 barbieri di 
Sicilia«. F. Franchi, Ingrassia. Te- 
chnicolor.

Moderno 16.00 «La piu bella copla del 
mondo«. W. Chiari, A. Celentano, 
R. Pavone. Technicolor.

Cristallo 15,30. «Cenerentola». Barvna 
risanka W. Disneva.

Garibaldi 16.00 «La grande fuga«. Ste-' 
ve McQeen, James Garner. Techni-1 
color.

Capitol 16.30 «MiIlie». Julia Andrevvs. 
Technicolor.

Aurora 16.00 «L'investlgatore». Frank 
Sinatra. Technicolor.

Impero 16.30 «La feldmaresclalla«, R. 
Pavone Technicolor.

Astra 16.30 «La regina dei Vichinghi«. 
Technicolor.

Vittorlo Veneto 16.00 «S1 vive solo 
due volte«. Sean Connery kot J 
Bond.

Ideale 16.30 «38 parallelo, mlssione 
conrpiuta«. G. Peppard, G. Pečk.

Abbazia 16.00 «Jwo Jima«. J. Wayne, 
F. Tucker.

Ljudska prosveta
Prosvetno društvo »Ivan Cankar« ob

vešča, da bo na pustni torek od 16. 
ure dalje otroško rajanje v društve 
ni dvorani v Ul. Montecchi 6.

Športno društvo Kontovel priredi v 
nedeljo, 3. marca enodnevni izlet 
na Svete Višarje na sneg. Vabljeni.

• « «

SPDT priredi v nedeljo, 3. marca iz
let z avtobusom na Vojsko, ob pri
liki smučarskih tekem v slalomu, 
veleslalomu in teku na 3 km. Vpi
sovanje v Ul. Geppa 9.

POSVETOVALNI URAD 
ZA SESTAVO PRIJAVE 
DOHODKOV (VANONI)

Urad za stike z občinstvom pri 
tržaški finančni intendanci sporo
ča, da sta začela poslovati posve
tovalna urada za sestavo prijave 
dohodkov (Vanoni) za leto 1967. 
Oba urada sta v stavbi intendance 
(Largo Panfili 2), in sicer eden v 
pritličju, drugi pa v tretjem nad
stropju Tu m tam so na razpola
go občinstvu finančni izvedenci tn 
svetovalci. Kakor znano, si bo mo 
ral vsak davčni zavezanec tudi le
tos sam poskrbeti formular za pri
javo dohodkov. Formularji so na 
razpolago brezplačno na finančni 
intendanci in na prodaj v trafi
kah. Vsak stane 25 lir, dodatne 
pole (barvne) pa po 10 lir.

Prof. Borme jutri 
v krožku Morandi

Jutri ob 18.30 bo v dvorani kul
turnega krožka «Rodolfo Morandi«, 
Trg Stare mitnice 11, predaval 
predsednik italijanske gimnazije v 
Rovinju prof. Antonio Borme o 
temi: ((Etnična skupina in narod
nostno vprašanje«.

Včeraj-danes
ROJSTVA, SMRTI, POROKE

Dne 22. februarja 1968 se je v Trstu 
rodilo 13 otrok, umrlo Je 10 oseb.

UMRLI SO: 72-letna Jolanda Bol- 
cich vd. Gregorl, 75-letna Maria Za 
gar por. Žagar, 66-letna Teresa San 
tin vd. Sossinl, 6 3-4 et ni Michele Sgub 
bi, 52-letna Anna Colusso por. Mer 
lak, 72-letna Giuseppina Kragelj por 
Dobrigna, 87-letna Erminla Paronlttl 
91-letni Andrea Curto, 67-letni Fran 
cesco Cozzo, 71-letna Danica Matco 
vich.

NOČNA SLUŽBA LEKARN 
(od 19.10 do 1.1«)

Vlelmettt, Trg Borsa 12 (tel. 35-001). 
Centauro, Ul. Rossetti 33 (tel. 90-488). 
Alla Madonna del Mare, Largo Piave 
2 (tel. 24-765). SanCAnna, Erta di S. 
Anna 10 (tel. 813-268).

vam ciane m prijatelje na

maškarado
ki jo priredijo trgovci v ne
deljo, 25. t. m. ob 18. uri v 
barkovljanskem prosvetnem 
društvu.

Zaželene so pustne šeme.

V NEDELJO, 25. FEBRUARJA 
OB 15. URI

OTROŠKO
PUSTNO
RAJANJE
TUDI OČKA MOJ MI PRAVI, 
DA JE PUST NORIJE CAS! 
OŽEMI SE IN NE POZABI 
VSE V DOMU PRIČAKAM 

VAS.
MARCIPANCEK

Otroško pustno rajanje bo v 
nedeljo, 25. febr. ob 15. uri

Rezervacije miz na tel. 734265 
vsak dan od 12. do 14. ure

PROSVETNO DRUŠTVO

«Ij>o Gruden» v Nabrežini
PRIREDI V TOREK, 27. t.m-

pustni
ples

od 21. do 4. ure

IGRAL BO ORKESTER 
»PLEIADES*

Vstop z vabili, ki so na raz
polago na sedežu društva v 

večernih urah.

SPDT
vabi na

TRADICIONALNI PUSTNI 
PONEDELJEK PLANINCEV

ki bo v ponedeljek, 26. t. m. 
ob 20.30 v Gregorčičevi dvo

rani v Ul. Geppa 9

Na sporedu je zabavni pro- 
gram ter bogat s r e č o 1 o v
:: ZAŽELENE SO MASKE "

Športno združenje BOR
priredi

PUSTNI PLES
v torek, 27. t. m. ob 21. uri 

v KULTURNEM DOMU

Rezerviranje miz od torka do 
petka na stadionu 1, maj od 

20.30 do 21.30
Igrajo THE LORDS

ŠD UNION
priredi v soboto, 24. februarja

pustni ples
na stadionu »Prvi maj« 
Igrala bosta ansambla 
«5 FANS» in «1 NOl«

Za rezervacijo miz telefonira
ti od ponedeljka naprej na 
štev. 732-390.

V REPNU
V GOSTILNI KRIŽMAN

bo na
PUSTNO SOBOTO

in v
TOREK

Veliki pustni ples
VSTOP PROST

Darovi in prispevki
Na čast gledališkega umetnika J 

ka Lukeša. dobitnika nagrade Iz E 
Sernovega sklada, daruje Benjat 
Žerjal 5000 lir za Dijaško matico.

Ob 4 obletnic: smrti Matilde Ad< 
v počastitev spomina nanjo, dat
mož 5000 lir za Dijaško matico,
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VELIKA BRITANIJA IN SKUPNO EVROPSKO TRŽIŠČE

Ali je kancler Kiesinger 
klonil pred de Gaullom?

Nizozemski obisk v Londonu ■ Sedaj je stanje vstopa Velike Britanije še 
slabše kot pred leti ■ Ugledni «Observer» o nekem tajnem sporazumu

i *ačetek
.Uke 
Zah

LONDON, februarja. — Prihod 
nizozemskega premiera Pieta de 
■Jounga in zunanjega ministra Jo
sepha Lunsa v London, je ponov
no oživil razpravljanja, ali se 
Velika Britanija približuje Skup
nemu tržišču ali se od njega od
daljuje. Minister Luns je, kot 
smatrajo, največji zagovornik Bri
tanije med politiki bruseljske še
sterice. Tudi v trenutkih največ- 
jega razočaranja je ostal optimist 
ter je Britancem vlival upanja.

Do razgovora z nizozemskimi dr
žavniki je prišlo neposredno po se
stanku zahodnonemškega kancler
ja Kiesingerja in ministra Brand
ta z de Gaullom, zaključil pa se 
je s komunikejem, kjer se v 
Slavnem govori o možnostih raz
govora s kandidati, vendar samo 
glede nekaterih trgovinskih vpra
šanj.

Navidezno predstavlja to ne
kakšen napredek, vendar smatra- 
jo Britanca, da je vse to zasno
vano na nesprejemljivih osnovah. 
Tudi če bi do razgovorov prišlo, 
bi to bolj bilo podobno nekakšni 
Pridružitvi, kar pa Britanci kate
gorično odklanjajo. Najbolj se 
*di Britancem čudno to, da je ce
lo Willy Brandt, ki se je prej za
vzemal za sprejem Britanije, v Pa- 
rizu govoril o nekakšni «svobod- 
hl trgovinski coni«, ki bi se ta
ko ustvarila.

Nizozemska predstavnika sta se 
Po svojem prihodu v London vzdr
žala sleherne izjave, nista pa tu- 
^ pokazala nobenega navduše
na po francosko-zahodnonemških 
razgovorih in predlogih. Sicer še 
hista niti Haag niti Bruselj spo
ročila svojega uradnega stališča o 
razgovorih Kiesinger — de Gaulle, 
rendar javljajo londonski poroče
valci iz omenjenih mest, da se v 
Političnih krogih Beneluksa z ob
žalovanjem ugotavlja, kako je 
Donn šel naproti Parizu mnogo 
“olj, kot se je pričakovalo.

Delež Beneluksa so pred nedav- 
hihi predložile načrt znanstvene- 
ea in tehnološkega sodelovanja 
Jhed šesterico in Veliko Britanijo. 
Ta načrt je istočasno zadovoljeval 
tudi britanske želje, ker je pre
mer Wilson sam predlagal tehno
loško sodelovanje kot nekakšen 

opolnejše združitve Ve: 
~je’s Skupnim tfžiščem. 

onemška podpora Parizu 
~~ teze skupnega komunikeja, da 
Je treba za sedaj neprestano ši
riti trgovinsko sodelovanje z vse- 
Pri kandidati pa ne predstavlja 
Pobenega približevanja Britanije 
skupnosti, še zlasti ne v politič- 
Pem smislu.

Po mnenju britanskih krogov, 
Pariški komunike prvič prika

žejo, kako je Bonn kapituliral 
Pred Parizom in za dolgo izklju
či možnost razgovorov o britan
skem vstopu v klub šesterice. Tre- 
hutno stanje je, po mnenju Lon- 
^°oa, slabše kot kdajkoli v pre
teklih letih, ko je bilo še nekaj 
optimizma.

Britanija Je na osnovi tega pri
šla do grenkega spoznanja. Vzrok 
razočaranja je v tem, da Kiesin- 

sprejema francosko zavezni
štvo v toliki meri, da se odpove
duje svojemu energičnemu zavze
manju v prid britanskega vstopa. 
Sicer pa ostane še naprej edina 
osebnost, ki lahko odigra odločil- 
P° vlogo v pogledu ustvarjanja u- 
kodnejšega vzdušja za začetek bo
dočih razgovorov.

Nedvomno je, da se v celotnem 
spletu teh stvari vodi tudi zaple
tena diplomatska igra. Morda bo
do bonska stališča bolj osvetlje
na prihodnji teden, ko bo v 
London prispel visok predstavnik 
bonskega zunanjega ministrstva, 
Dockwitz, ki bo šefa Foreign Of- 
Bca, ministra Browna, natančne
je obvestil o razgovorih v Parizu.

Vplivni «Observer» pa je obja
vi, da se Pariz in Bonn tajno 
Pogajata glede skupnih atomskih 
Raziskovanj. Tajni razgovori, piše 
časopis, so se o tem vodili prejš
nji teden v francoski prestolnici.

Francozom je potrebna nemška 
Pornoč pri razširitvi objektov in 
naprav v Pierrelatteu, v južni 
Franciji, kjer se proizvaja oboga
teni uran. To Je gorivo,« pravi ča- 
s°Pis, «ki se zelo na široko upo- 
rablja v reaktorjih za civilne na- 
ntene, je pa takisto velike važ
nosti v proizvodnji vodikovih
bomb.«

V začetku je general de Gaulle 
~~ pravi časopis — želel sam u- 
Resničiti svoj jedrski program, po
tem ko so mu Združene države in 
Velika Britanija odrekle pomoč 
PRI odkrivanju tehnoloških atom
skih tajnosti. Zdaj pa so v Fran- 
°ljl prišli do zaključka, da bi to

stek pop 

odnonem

trajata predolgo in bi bita mno
go dražje, kot se je to predvide
vata. Francozi baje niso uspeli, 
da bi za svoje sugestije pridobili 
ostale dežele Skupnega tržišča, in 
so se zdaj neposredno obrnili na 
Bonn, ki je sodelovanje sprejel.

To odpiranje Pierrelattea tuj
cem predstavlja, po mnenju ome
njenega časnika, dvojno nevarnost. 
Glede na to, da Francija, po eni 
strani, ne priznava sedanjega spo
razuma med atomskimi silami, 
nima nobene garancije, da bi se 
njen jedrski center ne utegnil 
znajti pod mednarodnim nadzor
stvom. Po drugi strani, bi zahod- 
nonemška stran tako prvič prišla 
do možnosti udeležbe v proizvod
nji atomskega orožja.

V tej zapleteni evropski igri, bi 
lahko šlo tudi za različne nači
ne ustvarjanja pritiska ali pa, da 
se za vsako ceno diskvalificira Pa
riz. Zakaj, če je to točno, potem 
bi na britanski strani za to ob
stajal tudi komercialni razlog, saj 
je Britanija doslej v zahodni Ev
ropi edini dobavitelj obogatenega 
urana.

Zadnje tedne ni bita kakih iz
rednih dogodkov, ki bi se nana
šali na odnose med Britanijo in 
Evropo. Kljub temu je diploma
cija bila zeta dejavna. Ali bosta 
nizozemski zunanji minister Luns 
in njegov premier v razgovorih s 
svojimi britanskimi gostitelji u- 
spela zagotoviti kake nove pobude, 
pa trenutno še ni moč nič vedeti.

Mladi ameriški filmski umetnik Sidney Poitier (ob njem Katharine 
Houghton, ki je poleg S. Tracyja najresnejši kandidat za letošnjo 

nagrado »oscar*

PO JANUARSKEM SPORAZUMU V RIMU

Bomo v bodoče 
mogli videti 

več jug. filmov?
Upati je, da film «Zbiralci perja» ne bo prišel le do Tržiča

Letos januarja je bil v okviru 
raznih drugih sporazumov podpi
san v Rimu tudi poseben spora
zum o tehničnem in drugem so
delovanju med italijansko in ju
goslovansko kinematografijo, še 
posebej pa o razpečavanju jugo
slovanskih filmov v Italiji. Eden 
od predstavnikov jugoslovanske 
distribucije, Milutin Savkovič, je 
v zvezi s tem sporazumom pove
dal, da gre predvsem za izbolj
šanje medsebojne izmenjave fil
mov in pa za širše sodelovanje 
na tem področju med jugoslovan
skimi filmskimi podjetji ter ita
lijanskimi producenti ter filmski
mi studii. Omenjeni sporazum bi 
po trditvah Savkoviča moral pred
stavljati «nadaljnji korak v sode
lovanju med jugoslovansko in ita
lijansko kinematografijo».

KER JE NAFTA VEDNO POMEMBNEJŠE POGONSKO SREDSTVO,..

V kratkem bodo začeli graditi naftovod
od Bakra do Pančeva•S. Ljubljana •;< o Borovi

■ Trst _ . 2agrtb0
<r Sisak

'\d>"?¥P.KP!t'.*p- -v.**.*v.v.\v/
> \/.v.v.v.v
VSisak _ v.,l____  ;•.............. Stroški prvega dela naftovoda bodo znašali 54 

milijard - Naftovod bo v celoti dolg 560 km 
Prvi del bo dokončan 1.1970, drugi pa 1. 1975

Crtež jugoslovanskega naftovoda od Bakra do Pančeva

Nafti pravijo tud' črno zlato, 
njeni derivati pa so postali po
gonska sila, brez katere bi si ne 
mogli niti misliti modernega živ
ljenja, saj bi na primer brez ben
cina občepelo po vsem svetu 180 
milijonov avtomobilov, v industri
ji pa bi obstalo kar 15 do 17 odst. 
pogonov. Nafta je torej življenj
sko važna surovina 

Ob teh ugotovitvah je logično, 
da se vsaka država, ki se raz
vija in ki se hoče še bolj razviti, 
oskrbi s čim večjimi količinami 
črnega zlata in to ali iz svojih, 
domačih virov, ali pa z izvozom. 
Poleg tega pa skuša prevoz te 
surovine kar se da posodobiti, da 
bi bili prevozni stroški čim ce
nejši. Jugoslavija ima domačih 
virov nafte precej, vendar pa za 
sedaj mnogo premalo, veliko manj, 
kot jih imajo nekatere druge pred

vsem petrolejske države. Včeraj 
smo obširneje poročali o tem, 
kako iščejo na Jadranu podze
meljska ležišča nafte. Rekli smo 
tudi, da dosedanje raziskave ve
liko obetajo. Tako vsaj domne
vajo strokovnjaki Toda tudi v 
primeru, če bo do odkritij prišlo, 
je ta nafta še vedno globoko 
pod morjem in nato še pod mor
skim dnom. Zato menijo v jugo
slovanskih krogih, ki se ukvarja
jo s to panogo gospodarstva, da 
si je treba oskrbeti čimveč nafte, 
pa čeprav iz izvoza Za cenejši in 
bolj nagel »transport* pa bo po
skrbel naftovod, o katerem bomo 
obširneje govorili. Črtež, ki ga 
objavljamo, nam prikazuje prak
tično dva načrta velikega jugo
slovanskega naftovoda, ki bo do
bavljal nafto od Reke do Siska 
in Pančeva.

Kakor nam črtež prikazuje, se 
bo naftovod začel pri Bakru v 
neposredni okolici Reke in bo šel 
do Siska, Bosanskega Broda in 
do Pančeva, to je kakih 15 km 
od Beograda in bo v celoti dolg 
560 km. Na črtežu pa vidimo tu
di črno črto, ki vodi od Bara, 
oziroma Ploc, proti Bosanskemu 
Brodu, kar je bila druga varianta 
jugoslovanskega osrednjega naf
tovoda. Pozneje bomo videli, za
kaj je bil izbran načrt za nafto
vod s «tetjn(palom^ v Bjikru in 
ne v Pločah.

Jugoslovanske .petrolejske druž
be, predvsem zagrebški petrolej
ski konzorcij 1NA, so se dogovo
rile, da bodo predvsem z lastni
mi sredstvi, deloma pa tudi s po
sojili, zgradile naftovod od Ba
kra do Pančeva in to v dveh 
etapah. Stroški prve etape bi zna
šali 54 milijard dinarjev in zmog
ljivost tega naftovoda bi znašala 
10 milijonov ton nafte na leto, 
medtem ko bi celotna gradnja sta
la od 85 do 90 milijard dinarjev, 
zmogljivost naftovoda pa bi se 
dvignila na 17 milijonov ton na 
leto.

Gre za naftovod, ki bi pred
vsem dobavljal v središče dežele 
tujo nafto; nafto, ki bi jo uvažali 
iz držav Srednjega vzhoda. So
vjetske zveze in Alžirije, le delo
ma pa bi služil tudi za »trans
port* domače nafte, ki bi jo vklju
čevali v naftovod na raznih »in
ternih* odsekih naftovoda.
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PO ZANESLJIVIH PODATKIH LETNEGA POROČILA OZN

Kar pol prebivalstva Zemlje 
živi na azijskem kontinentu
O naglem naraščanju prebival

stva na svetu smo že večkrat pi
sali. Ker pa imamo pri roki 
demografsko poročita Združenih 
narodov, torej poročilo, ki se 
smatra za najpopolnejše poroči
ta, bomo iz njega pobrali nekaj 
konkretnih podatkov in zanimi
vih številk.

Poročita se ne nanaša na leto 
1967 pač pa na 1966, zato naj sl 
bralec sam skuša ustvariti more
bitne spremembe za leto 1967, v 
smislu pač razpoložljivih elemen
tov. Leta 1966 je bita na Zem
lji okoli 3 milijarde 200 milijonov 
ljudi. Od tega je 72 odst. živelo 
v deželah v razvoju, 50 odst. pa 
na azijski celini. V dobi od 1960 
do 1966 je na Zemlji umrlo v 
povprečju 51 milijonov ljudi na 
leto, to se pravi približno 16 
ljudi na tisoč prebivalcev. Seve
da je smrtnost v posameznih de-
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HOROSKOP
.OVEN (od 21.3 do 20.4.) Imeli 
?oste srečo pri igri. Odložitev re- 
sitve važnejših vprašanj 

BIK (od 21.4. do 20.5.) V družbi 
® prijatelji boste prebili nekaj pri
srčnih uric.

dvojčka (od 215 do 22.6.) Kom
Protnis vam bo pomagal, da se bo
ste rešili iz nerodnega položaja.

RAK (od 23.6. do 22.7.) Pozabite 
°a stara sovraštva in imeli boste 
srečo v ljubezni

DEV (od 23.7 do 22.8.) Ne pripi
šite prevelikega pomena neki Ču- 
stveni dogodivščini

devica (od 23.8. do 22.9.) sku-
tejte kar natančneje uresničiti svoj 
nacrt. Na vidiku nova prijateljstva.

tehtnica (od 23.9. do 23.10. v

poslovnih stvareh vam bo sreča ze
lo naklonjena. Pazite na zdravje.

ŠKORPIJON (od 24.10. do 22.11.) 
Ne vzbujajte brez potrebe ljubosum
nosti pri osebi, ki vam je pri srcu,

STRELEC (od 23.11. do 20.12.) 
Neko srečanje vam bo omogočilo 
poglobitev stikov z zelo vplivno 
osebo.

KOZOROG (od 21.12. do 20.1.) 
Zboljšani odnosi s poslovnimi sode 
lavci. Srečno zaključen spor.

VODNAR (od 21.1. do 19.2.) V fi
nančnih zadevah ne tvegajte pre
več. Pobotali se boste s svojim so
sedom.

RIBI (od 20.2. do 20.3.) Zaupajte 
svojim močem in vse bo šlo lažje.

želah različna: v deželah v raz
voju je umrlo v povprečju 20 
ljudi, na tisoč prebivalcev, v 
razvitih deželah pa komaj 9. Kaj 
pa rojstva? Sredi našega deset
letja Je prišlo v povprečju 34 
rojstev na tisoč prebivalcev. Pri
rastek Je torej znašal 1,8 odst. 
Toda tudi tu moramo razlikovati 
rojstva v razvitih in rojstva v ne
razvitih deželah. V razvitih deže
lah je bita rojenih 21 otrok na 
tisoč prebivalcev, v nerazvitih 
pa kar 40.

Razlika med razvitimi in ne
razvitimi deželami se opaža tudi 
kar zadeva vzroke smrti. V razvi
tih deželah odpade za posledicami 
raka in kardioraskulamih bolez
ni kar 62 odst. vseh smrti, in
fektivne bolezni pa so zeta red
ke. Narobe pa je v nerazvitih de
želah, kjer je rak bolj redek, in
fektivne bolezni pa so pogoste.

Tudi samomori so bolj tipični 
za razvite države kot pa za deže
le v razvoju. Razen Irske, ki ima 
sorazmerno zeta mata samomo- 
rilcvem (2 na 100 tisoč prebival
cev), imamo tudi države, kjer 
Imajo tudi 28,6 samomorov na 
leto na 100 tisoč prebivalcev.

Nekaj podatkov o številu držav
ljanov v posameznih državah: V 
Afriki ima največ prebivalcev Ni
gerija (58,6 milijona ljudi). Ta
koj za njo pride ZAR z nekaj 
nad 30 milijoni, nato Etiopija 23 
milijoni, Južnoafriška republika 
pa šteje 18,300.000 prebivalcev. 
Na afriški celini Je v zadnjih 
šestih letih najbolj naglo nara
ščata prebivalstvo na Madaga
skarju, kjer je prirodni prirastek 
znašal 3,2 odst. skoraj prav ta
ko naglo se veča prebivalstvo 
Nigerije.

Ce preskočimo Atlantik in po

gledamo v Latinsko Ameriko, bo
mo ugotovili, da ima največ pre
bivalcev Brazilija (84,650.000), ta- 
koj za njo je Mehika z nekaj nad 
44 milijoni, dočim se Argentina 
bliža 23 milijonom. Kuba pa se 
je leta 1966 začela bližati 8 mi
lijonom. Rojstev v sicer zeta plod
ni Latinski Ameriki so imeli naj
več v Kostariki (4,1 odst.), v Ve
nezueli, ki zaseda drugo mesto 
pa 3,6 odst.

Kar zadeva severni del ameri
ške celine, so ZDA lani naštele 
200 milijonov prebivalcev.

Stopimo v Azijo. Nikakega dvo
ma ni, da je, kar zadeva števi
lo prebivalstva, LR Kitajska azij
ski in svetovni «rekorder». Po 
podatkih demografskega poročila 
ZN, je Kitajska 1966. leta ime
la 710 milijonov prebivalcev. 
(Pred nedavnim smo nekje bra
li, da šteje Kitajska že 770 mi
lijonov ljudi). Na drugem mestu 
je Indija, ki je leta 1966 imela 
že 498.680.000 prebivalcev. Ce po
mislimo, da je Indija leta 1948 
štela 350 milijonov, Kitajska pa 
okoli 500 milijonov prebivalcev, 
vidimo, kako se azijska oelina 
zeta naglo «množi». Toda v Azi
ji nimamo le tl dve državi s šte
vilnim prebivalstvom. Za tema 
dvema pride takoj Indonezija, ki 
je 1966 imela 107 milijonov pre
bivalcev, Pakistan jih je štel 105, 
Japonska pa le mata manj kot 
99 milijonov. Vsem tem državam 
je treba na račun enoletnega pri
rastka prišteti še po kak milijon.

Vsakdo bo pri tem opazil, da 
manjka tu Sovjetska zveza. V 
tem poročilu namreč te države 
ne prištevajo niti v Azijo niti 
v Evropo. Sicer pa je Sovjetska 
zveza 1966. leta štela 234 milijo
nov prebivalcev.

Načrti, ki so bili s tem v zvezi 
pripravljeni, predvidevajo tudi 
določene roke. Do 1. junija letos 
bo moral biti postavljen naftovod 
med Vukovarom in Bosanskim 
Brodom, do 1. septembra prihod
njega leta pa tudi odsek od Ba
kra do Siska. Do srede leta 1970 
pa bi dokončali še dva druga od
seka in sicer odsek med Siskom 
in Vukovarom ter odsek med Bo
sanskim Brodom in Pančevom. 
Vendar bo to le prvi del vsega 
velikega načrta, kajti celoten naf
tovod bo dokončan šele okoli leta 
1975; načrti namreč predvidevajo, 
da naftovod, o katerem je govor, 
ne bo služil le jugoslovanskim po
trebam, pač pa vsaj deloma tudi 
potrebam sosednih držav: Madžar
ski in Češkoslovaški, ki sta že 
pokazali zanimanje zanj.

Po predvidevanjih bo v jeseni 
ali v začetku zime 1970 naftovod, 
o katerem je govor, že uresničen, 
in 54 milijard dinarjev, kolikor 
bodo znašali gradbeni stroški, je 
bolj ali manj že zagotovljenih. 
Že omenjeni zagrebški konzorcij 
INA bo sodeloval z 42 odst. ka
pitala, čistilnici nafte v Bosan
skem Brodu in Pančevu pa si 
bosta delili ostale stroške.

Kdor je kolikor toliko od blizu 
sledil gradnji naftovoda po na
šem Krasu, je mogel videti, da 
tovrstne gradnje niso kar tako. 
Pri nas pa je delo še kar dobro 
napredovalo, deloma na račun 
velike mehanizacije, deloma pa 
tudi zaradi tega, ker je šla trasa 
sicer po kamnitem, vendar pa po 
bolj ali manj ravnem terenu. Ne
koliko težje bo pri gradnji jugo
slovanskega naftovoda, začenši že 
pri Bakru, kajti naftovod bo mo
ral čez Gorski Kotar, do višine 
210 m nad morjem, nakar se bo 
moral spustiti ponovno na nižja 
področja. Poleg tega bo moral 
naftovod prečkati tudi vrsto rek.

In vendar smo rekli, da so iz
vedenci raje izbrali ta načrt, kot 
pa tistega, ki je predvideval grad
njo naftovoda od Ploč do Bosan
skega Broda ter nato dalje do 
Pančeva. Zakaj niso izbrali te 
trase? Iz enostavnega razloga, 
ker bi bila gradnja še mnogo 
težja, saj bi moral naftovod tudi 
do 1200 m visoko in bi bila grad
nja zaradi slabih terenskih raz
mer še veliko težavnejša kot bo 
pri gradnji s «terminalom» pri 
Bakru. Pa še en moment, ki je 
v tem primeru bi. pomemben: 
gre za globino morja v pristani
ščih Ploče in Bakar Posebno zad
nja leta vidimo, da so petrolej
ske ladje vedno večje, čimvečja 
pa je ladja, tem gioblje morje 
potrebuje v pristanišču. Že sedaj 
bi mogle v Bakru pristati tik ob 
obali 100 tisočtonske petrolejske 
ladje z grezom do 14 m, prista
nišče v Pločah pa nima tako glo
bokega morja in bi zato mogle 
ob tem »terminalu* naftovoda pri
stajati le manjše petrolejske lad
je, ki pa jih petrolejski velikani 
vedno bolj izpodrivajo.

Stopimo sedaj v Bakar. Bakar- 
sko pristanišče je pravzaprav mla
do, rekli bi novo, saj so ga za
čeli graditi in širiti šele pred ne
kaj leti zaradi prenasičenosti re- 
škega pristanišča V tem prista
nišču bi bil »terminal* tega naf
tovoda, in sicer v posebnem de
lu, v tako imenovanem petrolej
skem pristanišču, ki bi se razte
zalo na zahodnem delu Bakar- 
skega zaliva, kjer bodo zaradi 
globine morja, kot smo že rekli, 
mogle pristajati petrolejske ladje 
do 100 tisoč ton. To bo dovolj za 
prvo fazo delovanja novega naf
tovoda, kajti pozneje, po letu 1975, 
bodo morali vstopni »terminal* 
okrepiti in bodo zaradi tega mo
rali zgraditi v morju dva mostov- 
ža, pri katerih se bodo ustav
ljale še večje petrolejske ladje,

tako da bo dosežen maksimalni 
uspeh — 17 milijonov ton na leto.

Načrti upoštevajo tudi nekaj 
drugih elementov, predvsem ve
trovno vreme in pa zagotavljanje 
čistega morja. Kvarnerski zaliv 
je namreč zelo vetroven in načrti 
to upoštevajo, da bi ne prišlo 
do katastrofe med pretakanjem 
nafte. Z druge strani pa je zna
no, da je kvarnersko področje 
tipično turistično področje s ču
dovitimi obalami in letoviškimi 
kraji. Dolžnost graditeljev tega 
»terminala* je. da se žavai1tlje čj-1! 
sto morje. V zvezi s tem sp izko-. 
ristili prirodne razmere, zelo pri
meren «notranji zaliv*, kjer bodo 
postavili tudi tako imenovano 
»tankfarm*, to se pravi velikan
ske cisterne in ustrezne črpalne 
naprave, za potiskanje nafte v 
cevi, proti drugemu «terminalu*, 
proti Pančevu, odnosno še prej 
proti Zagrebu, kjer ima INA svo
jo čistilnico, in do Bosanskega 
Broda, kjer je tudi velika čistil
nica nafte. Pravzaprav pa imajo 
že sedaj v Urinju pri Reki veli
ko in moderno čistilnico nafte, ki 
bo prav tako črpala surovino iz 
tega naftovoda.

Navedli smo le nekaj podatkov 
o velikem načrtu, ki ga namera
vajo uresničiti do leta 1970 ozi
roma do 1975. Ob tem bi se sicer 
mogli še ustaviti, vendar bomo 
omenili le eno nevarnost, ki smo 
jo že omenili, in sicer nevar
nost, da bi nafta ne pokvarila 
kvarnerskih voda. Graditelji sicer 
trdijo, da so to nevarnost upo
števali, vendar je tudi res, da bo 
v začetku pristajalo v Bakru 
okoli 200 ladij na leto. To pa 
predstavlja nevarnost, ki je vča
sih tudi dobra volja ne more pre
prečiti...

Če gre za znadaljnji korak*, po
meni, da je bilo doslej že nekaj 
storjenega. Toda se. vsaj pri nas, 
ni kdove kako pokazalo, saj smo 
mogli doslej v Trstu videti le 
kak redek, zelo redek jugoslovan
ski film.

Toda pustimo to in poglejmo, 
kaj se nam obeta vsaj za bodoč
nost. čeprav je «nadaljnji korak» 
odvisen tudi od medsebojnega teh
ničnega sodelovanja, je za ob
činstvo, za povprečnega človeka 
bolj važno to, kaj se nam obeta 
neposredno v kinematografih in 
ne v studiih. Glede tega moremo 
povedati, da je Italija kupila ne
kaj jugoslovanskih filmov, ki pri 
dejo v kratkem pred občinstvo, 
le da jih morajo prej sinhroni 
zirati, to se pravi, da morajo 
prej filme «prevesti» v italijan
ščino. Trenutno sinhronizirajo v 
italijanščino sedem jugoslovanskih 
filmov, ki bodo nato iz italijan
skih studiov prišli pred občinstvo. 
Tako so trenutno v Rimu v deiu 
tudi naslednji filmi: ((Jutro*, «De
sant na Drvar*, <Nož* in »Zbi
ral ci perja*.

Glede poslednjega filma bomo 
povedali, da je to film, o kate
rem se je lani zelo veliko govo
rilo, saj je na mednarodnem fe
stivalu v Cannesu dobil eno naj
pomembnejših priznanj. Ker smo 
prej rekli, da je zelo dober, rekli 
bi celo odličen Bulajičev film 

<(Kozara» prispel le do Tržiča, je 
upati, da se ne bo tako zgodilo 
vsaj s filmom «Zbiralci perja*, 
ki ne obravnava paitizanščine, za 
katero se zdi, da so nekateri pri 
nas nekako — alergični.

Ko že govorimo o jugoslovan
skem filmu, bomo povedali, da je 
trenutno v delu v jugoslovanskih 
studiih kakih 20 filmov. Zadeva 
zase pa je film «Bitka na Ne
retvi*, ki bo največji film, kar 
jih je doslej napravil Bulajič.

V splošnem pa moremo reči, 
da se jugoslovanska kinematogra
fija začenja v zadnjih letih uve
ljavljati po vsem svetu. Do pred 
kakim letom je šlo pred svetovno 
kinematografsko občinstvo razme
roma malo jugoslovanskih filmov. 
In še ti so šli največ v vzhodno
evropske dežele V zadnjih letih 
pa je jugoslovansk' film začel- 
prodirati tudi na Zahodu. Seveda 
se jugoslovanska filmska umet
nost še ne more enakopravno ko
sati z velikimi kinematografijami 
nekaterih držav, ki nosijo, rekli 
bi, nekakšen monopol. Toda v 
zadnjih letih se je jugoslovanska 
kinematografija tako uveljavila 
tudi na mednarodnih festivalih in 
podobnih prireditvah, da jo mo
rajo upoštevati. Od tod tudi *od- 
prta» ali vsaj «kolikor toliko od
prta* vrata na Zahod. Le nekaj 
številk:

Film ((Zbiralci perja* je kupilo 
doslej že 95 držav Seveda je to 
«rekord», ki daleč prekaša vse 
ostale jugoslovanske filme zad
njih let. Vendar pa je več filmov, 
ki jih je odkupilo po 35, 30, 28 
dežel. Prej smo omenili, da je 
doslej največ jug filmov šlo v 
države vzhodne Evrope. Do pred 
nekaj leti je bil odnos 70 proti 
30. Za leto 1967 pa se je odnos 
spremenil toliko, da je šlo na Za
hod 43, na Vzhod pa 57 odst. ju
goslovanskih filmov, ki so prodrli 
v inozemstvo. Po računih jugoslo
vanskih strokovnih krogov se bo 
ta odnos v kratkem spremenil ta
ko, da bodo že v prihodnjem letu 
govorili o odnosu 50:50.

Rotterdamska
podzemeljska
železnica

Najsodobnejšo in najpopolnejšo 
podzemeljsko železnico je pred 
kratkim — po mnenju nizozem
skih tehnikov — dobil Rotterdam. 
Dolga je nekaj manj od 6 kilome
trov in dve tretjini proge se naha. 
jata za nekaj metrov nižje od mor
ske ravni. Teče pod reko in se 
dotika največje luke na svetu.

Mesto Rotterdam živi, lahko bi 
rekli, od vode. Voda reke Maas, 
ki Rotterdam deli na dva dela, 
pa je dokajšnja zapreka za mest
ni promet. Na njeni severni stra
ni se nahajajo trgovske četrti, tu 
so uradi in javna poslopja, vtem 
ko stanovanjske zgradbe na južni 
obali. Reko mora vsakodnevno na 
poti v službo prekoračiti okrog
60.000 oseb, nekaj desetin tisočev 
pa je isto pot primoranih napra
viti zaradi nakupov.

Ta reka pa sodi med tiste, ki 
jih ni lahko premostiti, ne da bi 
se ne motil ladijski promet. Prak. 
tično je doslej ves promet pote
kal skozi predor s štirimi steza
mi. Toda predor je bil zgrajen še 
v času vojne in mesto ga je pre
raslo.

Edino rešitev je predstavljaja 
podzemeljska železnica, kjer bodo 
v najbolj kritičnih urah vlaki vo
zili vsake tri minute. Njihove kom. 
pozicije bodo lahko sprejele 290 
potnikov hkrati, vozili pa bodo z 
največjo hitrostjo 80 km na uro. 
Deta je stalo 252.000.000 forintov.

Rotterdam je, kot nasploh pre
težni del Nizozemske, zgrajen na 
pesku, na zemljišču, ki je pod 
morsko ravnijo. Najnižja točka se 
nahaja skoraj 7 metrov pod «toč- 
ko 0», najvišja pa se nad morsko 
ravnijo dviguje kakih 88 cm.

Podzemeljska železnica se na za- 
četni postaji nahaja 9,60 m nižje 
od morske ravni. Pesek in voda 
sta zeta otežkočala dela, toda ni
zozemski inženirji so prišli do od. 
ličnih rešitev. Z vodo so izpirali 
stene, po vodi so na določena me
sta dovažali pripravljene gradbe
ne elemente in jih spajali. Dela so 
trajala 7 let. In ves ta čas je bita 
domala vse življenje v mestnem 
središču paralizirano. Seveda je 
to predstavljata precejšnjo žrtev 
tako za postavne ljudi kot ostalo 
prebivalstvo, vendar ni nihče pro
testiral. Deta je morata biti oprav
ljeno, ker je od tega bila odvisna 
bodočnost vseh. Mestnemu pro
metu je bita nujno treba dati du- 
ška, sicer bi v teku časa prišlo 
do motenj, ki bi utegnile biti ze
ta nevarne in škodljive.

Ko je bila podzemeljska že
leznica dograjena in predana svo
jemu namenu," je mestni župan 
odredil tri dni praznovanja. Vsa
ka rotterdamska družina pa je pre
jela zahvalno pismo za pokazano 
razumevanje v teku graditve.

Postaje podzemeljske železnice 
so grajene tako, da se lahko v 
najkrajšem času spremene v za
klonišča proti letalskim napadom. 
Na štirih postajah bo v primeru 
letalskega napada lahko našlo za
klonišče okrog 20 tisoč oseb. 
Predvidene so zaloge hrane za te
den dni, spalnice, kuhinje in skup. 
ni prostori. Postaje so lepe, pra
vijo celo ,da najlepše na svetu. 
Grajene so iz modrega stekla, sve. 
tlega lesa in belega aluminija.

Zgodovina prstana
Zgodovina prstana je starejša 

od zgodovine obleke. Predniki pr
stanov so bili obroči iz železa, 
roževine in želvovine. Že v fara
onskem Egiptu, Babilonu in Asi
riji so izdelovali prstane iz zla
ta, sTebra, jantarja in stanove ko
sti.

Prstane so nosili za okras, kot 
znak dostojanstva, bogastva in 
položaja ali pa kot amulete proti 
boleznim in «urokom».

Radio Trst A
7.15, 8.15, 13.15, 14.15, 20.15 Po

ročila - 7.00 Koledar - 7.30 Jutra
nja glasba - 11.40 in 17.40 Radio 
za šole - 12.00 Trobentač Bobby 
Hackett - 12.20 Za vsakogar nekaj
- 13.30 Glasbeno potovanje - 17.00 
Tržaški mandolinski ansambel - 
17.20 Ne vse, toda o vsem - 17.30 
Nekaj ritma - 18.00 Art Van Dam- 
me - 18.15 Umetnost in prireditve
- 18.30 Otroški zbor iz Lesc - 
18.55 Motivi F. Kreislerja - 19.10 
Ivo Šorli: «Miška v pasti* - 19.25 
Glasbila in barve - 20.00 šport - 
20.35 Gospodarstvo - 20.50 Koncert 
operne glasbe - 21.40 Veseli utrin
ki - 22.15 V svetu jazza - 22.30 
M. Bugamelli: Glasba za štiri 
glasbila - 22.50 Nežno in tiho.

12.05 Lahka glasba - 12.25 Tre
tja stran - 14.00 Furlanske popev
ke - 14.10 Tartinijeva simfonija - 
14.30 Harfistka G. Herbert.

Koper
6.30, 7.30, 12.30, 14.00, 16.00, 

19.15 Poročila - 7.10 Jutranja glas
ba - 8.00 Prenos RL - 10.15 An
sambel P. Costa - 10.45 Plošče - 
11.00 Turistične beležke - 11.30 
Današnji pevci - 12.00 in 12-.50 
Glasba po željah - 14.15 Operna 
panorama - 15.30 Od Soče do Dra
ve - 16.30 Simf. koncert - 17.40 
Ritmi za mladino - 18.00 in 19.30 
Prenos RL - 19.00 Romunski an
sambli - 22.10 Plesna glasba.

Nacionalni program
7.00, 8.00, 13.00, 15.00, 20.00 Po

ročila - 8.30 Pevci lahke glasbe - 
9.06 Zvočni trak - 10.05 Radijska 
šola - 10.35 Ura glasbe - 11.30

PETEK, 23. FEBRUARJA 1968
Tenorist F. VVunderlich - 12.05 
Kontrapunkt - 13.20 Radijske kro
nike - 14.40 in 15.13 Popevke San- 
rema - 16.00 Program za mladino
- 17.11 Beethovnova osma simfo
nija - 17.40 Tribuna mladih - 18.20 
Glasba za mladino - 19.12 Roman
- 20.15 Orlando Furioso - 20.45 
Simf. koncert - 22 30 Ital. folklora.

//. program
7.30, 8.30, 13.30, 14.30, 19.30 Po

ročila - 8.45 Orkester - 9.40 Glas
beni album - 10.00 Radijska pri
redba 10.15 Jazz 11.44 Pesmi 
desetletja - 13.35 Pisan spored -
14.00 Juke box - 14.45 Za prijate
lje plošč - 15.15 Pianist V. Horo- 
witz - 16.00 Pesmi Sanrema - 17.35 
Enotni razred - 18 20 Poljudna en
ciklopedija - 19.00 Vam ugaja kla
sika? - 20.00 Pregled prireditev - 
21.10 Francoske plošče.

III. program
10.00 Beethovnova sonata, opus 

53 - 10.45 Schumann in Rahmani
nov - 11.25 Novakova Slovaška 
suita - 12.20 Mozartov trio K 542 
- 13.05 Simf. koncert, sodeluje J. 
Heifetz - 14.30 Operni koncert ■
15.30 Ghedinijeve skladbe - 15.55 
Straussov divertimento - 17.20 An
gleščina - 17.45 Denisov, Koncert 
za flavto - 18.30 Lahka glasba - 
18.45 Kulturni pregled - 19.15 Kon
cert - 20.30 Geologija in civiliza
cija - 21.00 »Krokodilova* SZ - 
22.50 Ameriško pesništvo.

Slovenija
7.00, 8.00, 10.00, 13.00, 15.00,

19.15 Poročila 6.30 in 7.25 Infor
mativna oddaja - 8.08 Chopin in 
Debussy - 8 55 Pionirski tednik - 
9.25 Kvartet «Stari Ljubljančani* 
- 9.40 I glasbenih šol - 10.15 Pri

mmfmim
vas doma - 11.00 Turistični napot
ki - 11.15 Igramo za vas - 12.00 
Na današnji dan - 12.10 Jug. sa 
mospevi - 12.30 Kmetijski nasveti
- 12.40 Ansambel Toneta Perka -
13.30 Priporočajo vam... - 14.05 
Lahka glasi a - 15.20 Turistični 
napotki - 15 45 Kullurni globus
16.00 Vsak dan za vas • 17.05 Člo 
vek in zdravje 17.15 Koncert po 
željah 18.00 Aktualnosti - 18.15 
Zvočni razgledi - 18.45 Na med
narodnih križpotjih - 19.00 Lahko 
noč, otroci! - 19.15 Rafko Irgolič
- 20.00 Zbor Roger Wagner - 20.30 
Pogovori o glasbi - 21.15 Oddaja 
o morju - 22.10 Sodobna jug. simf. 
glasba - 23.05 Literarni nokturno.

Ital. televiiija
10.30 Šola 12.3u Srečanje z 

glasbo - 13.00 Roditeljski krožek
13.30 Dnevnik - 14.00 Smučarske 
tekme - 16.30 Konjske dirke v Ri 
mu - 17.00 Program za najmlajše
- 17.30 Dnevnik 17.45 Spored za 
mladino 18.45 Koncert v Rimi 
niju, sodelujejo L. Udovich, M. 
čangalovič in zbor Ljubljanske 
filharmonije - 19.15 Poljudno-znan 
stvena anketa 19 4 j Šport - 20.30 
Dnevnik 21.00 TV tednik - 22.00 
TV film - 23.00 Dnevnik.

//. kanal
18.00 Nikol1 ni prepozno - 18.30 

Angleščina - 21 00 Dnevnik - 21.15 
M. Soldati: *Cuori semplici* -
22.15 znanost in tehnika.

Jug. televizija
17.25, 20.00, 22.05 Poročila - 9.40 

in 14.50 TV v šoli 17.30 Moj pri 
jatelj Flicka - filrr. 18 00 Ob
zornik - 18.'0 Glasbeni zaslon 
19.05 BaleUa Plisetskaja 19.35 
Niso samo rože rdeče - 20.35 Ob
toženi — film.
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ZAOSTRITEV KRIZE V TEKSTILNEM SEKTORJU PRITOŽBE JAZBINCEV

Skrajšanje delovnega časa 
v tekstilni tovarni v Sovodnjah

Delovni teden bo od 26. februarja dalje znašal samo 
po 25 ur - Predlog za vpis v dopolnilno blagajno

Nihanje napetosti 
električnega toka

Posledice se čutijo pri vseh gospodinjskih 
strojih, radijskih in televizijskih sprejemnikih

V tekstilni tovarni v Sovodnjah 
bodo skrajšali delovni čas ter ta
ko občutno prizadeli okoli 400 de
lavk in delavcev, kolikor jih je za
poslenih v tem obratu. Vest o 
skrajšanju delovnega časa v tem 
obratu še bolj zaostruje položaj v 
tekstilni industriji na Goriškem. 
Ravnateljstvo Cotonificio Goriziano 
je včeraj obvestilo notranjo komisi
jo, da bo v ponedeljek, 26. februar
ja skrajšalo delovni čas za vse de
lavce na 5 ur dnevno in da bodo 
delali samo po 5 dni v tednu, ta
ko da bodo ob koncu tedna prejeli 
mezdo samo za 2o ur. Ravnatelj
stvo opravičuje svoj ukrep po skraj
šanju delovnega časa na 25 teden
skih ur s pomanjkanjem naročil. 
Obenem z obvestilom notranji ko
misiji je ravnateljstvo pozvalo do
polnilno blagajno, naj s podporo do
polni delavsko mezdo.

Sindikalne organizacije CGIL, CI 
SL in UIL so pozvale zvezo indu- 
strijcev, naj skliče sestanek z rav
nateljstvom tekstilne tovarne, da 
bi se pogovorili o proizvodnem sta
nju v podjetju ter ugotovili, če u- 
pravičuje ravnateljsko odločitev.

Vest je povzročila v vrstah tek
stilnih delavcev, ki so povečinoma 
iz slovenskih vasi, upravičeno za
skrbljenost, saj ni mogoče nikoli 
vedeti, kaj vse še lahko pričaku
jemo, da bodo lastniki tekstilnih
•aaiiiiiiiiiiimimiiiiiiiiiimiiiiiiiiiiiiiHimiiuniiiiiii

Kino
Gorica

VERDI. 17—22: «James Bond 007— 
Casino Royal», W. Allen In U. 
Andress. Ameriški kinemaskope 
v barvah.

CORSO. 17.15—22: «L’uomo che
non sapeva amare>, G. Peppard 
in C. Baker. Ameriški kinema- 
skop v barvah Mladini pod 14. 
letom prepovedan.

MODERNISS1MO. 16.45—22: «1
dolci vizi della casta Suzannaj, 
M. Marhall in P. Petit. Ameriški 
kinemaskope v barvah; mladini 
pod 18. letom prepovedan.

CENTRALE. 16.30—21.30: «Agente
Tedrass — rapporto segreto«, A. 
Fernand in P. Bryan. Ameriški 
film.

VITTORIA. 17.15-21.30: «Marcellino 
pane y vino«, Pablito Calvo in 
Josč Nieto.

/r«V
AZZURRO. 17.30—22: «1 giomi del- 

l’ira», G. Gemma in L. van 
Cleeft.

EXCELSIOR. 16—22: «11 magnifi- 
co Bobo«, P. Sellers. Barvni film.

PRINCIPE. 17.30—22: «Cenerento-
la». Walt Disney film v barvah. 
Sledi barvna slikanica.

tfttnkf
MARCELLIANA (za cineforum) ob 

20.30« «Lo specchio della vita«, 
L. Turner in J. Gabin.

RIO. Zaprt.
EXCELSIOR. 19—22: «Sette magni- 

fiche pištole«. Kinemaskopski 
film v barvah.

DEŽURNE LEKARNE 
GORICA

Danes ves dan in ponoči je od
prta lekarna AL CORSO, Marzini, 
Korzo Italija 89 — tel. 2443.

TR2IC
Danes ves dan in ponoči je od

prta lekarna «A1 Redentore« dr. 
Enneri in De Nordio — Ul. F.lli 
Rosselli 21 - Tel. 72340.

RONKE
Ves dan in ponoči Je odprta le

karna AUa Stazione, dr. Matitti, 
Vermegliano Ul. Garibaldi 3 — tel. 
77446.

tovarn napravili, da bi obšli teža
ve na tem sektorju. Sindikati so že 
na nedavnih sestankih med prouče
vanjem položaja v podgorski tek
stilni tovarni ugotovili, da ni raz
logov za odpuste in niti za drugač
ne ukrepe, ampak da je rešilna pot 
iz krize tekstilne industrije v no
vih racionalnih investicijah, ki naj 
jo napravijo konkurenčnejšo na sve
tovnem trgu.

Medtem ko izražamo zaskrbljenost 
za delavce sovodenjskega obrata, 
izražamo obenem željo, da bo u- 
krep ostal v mejah že omenjenega 
obsega ter da bo obrat morebitne 
težave čimprej premagal.

Pogovori avtoprevoznikov 
zaradi njihovih težav

Predstavniki avtoprevoznikov so 
bili včeraj pri predsedniku pokra
jine dr. Chientarolijn ter mu pri
kazali vrsto vprašanj vsedržavne
ga in krajevnega značaja, ki mu
čijo to kategorijo. V delegaciji so

Šofer Ivone Ragusa bo letos do
polnil 40 let, vendar njegovi vese
li naravi še vedno prija malo po- 
veeeljačiti v družbi svojih prija
teljev. Tako si je tudi v nedeljo 
7. maja oprtal svojo harmoniko, 
zasedel kolo ter se odpravil po 
gostilnah v Dolu, kjer so peli ob 
spremljavi njegove harmonike. Bi
lo je že pozno, menda okrog pol
noči, ko se je končno odločil, da 
se vrne domov, v Ul. Brigata Lam- 
bro blizu Ločnika.

Ko pa se je peljal po državni 
cesti od Rupe proti Gorici, je, kot 
je pozneje izjavil policiji in sod
niku, izgubil orientacijo, menda tu
di zato, ker se je malo preveč 
nalezel vina ter krenil na miren
ski blok. Na meji ob tisti uri ni 
bilo italijanskih stražarjev, saj so 
blok zaprli ob 21. uri. Kar naen
krat se je prikazal pred njim ju
goslovanski stražar, in ker Ragusa 
ni imel potrebnih dokumentov za 
prehod meje, ga je odpremil k 
Rdeči hiši, kjer so ga izročili ita
lijanski policiji. Ta ga je zasli
šala in prijavila sodišču.

Pri včerajšnji razpravi zaradi pre
hoda meje brez predpisanega pot
nega lista ali drugega dovoljenja, 
je Ragusa izjavil, da je sicer imel

bili inž. Grusovin, InterbartoJo, 
Chiozza, direktor zveze industrijcev 
Veronesi in član odbora trgovinske 
zbornice Rizzati. Obiskali so tudi 
trgovinsko zbornico, kjer so zahte
vali ureditev razdeljevanja nafte 
proste cone.

V soboto bodo v Gorici imeli se
stanek z deželnim odbornikom Tri- 
panijem, medtem ko bodo špediterji 
že danes imeli na zvezi industrij
cev sestanek, da bi dosegli podpo
ro za svoje zahteve.

Poleg vsedržavnih zahtev ima ka
tegorija avtoprevoznikov specifične 
težave, ki nastajajo zaradi neela
stičnega tolmačenja vsedržavnih za
konov o nosilnosti posameznih vo
zil; pri tem so zlasti pretirano na
tančni financarji ter karabinjerji 
naše pokrajine. Predstavniki kate
gorije avtoprevoznikov trdijo, da ti 
organi v drugih pokrajinah in na 
drugih prehodih ob naši meji niso 
tako strogi kot v Gorici, kar po
vzroča preusmerjanje cestnih pre
vozov iz Gorice na druge prehode 
ter očitno škodo za gospodarstvo 
našega mesta

potni list, ki pa je že zapadel 
ter da je prešel mejo ponevedoma. 
Sodnik dr. Balani ga je obsodil 
na plačilo 10 tisoč lir denarne kaz
ni. Branil ga je dr. Battello.

Tudi 32-letni Armando Pizzo iz 
Gorice, Ul. Aquileia 44, je prišel 
na zatožno klop zaradi incidenta 
na meji pri Rdeči hiši. Dne 7. sep
tembra lani okrog 23.30 ure se je 
5 svojim fiatom 500 vračal iz Ju
goslavije. Na meji je bilo precej 
vozil, ki so čakala, da pridejo na 
vrsto. Da bi pospešili postopek, so 
financarji pregledovali samo neka
tere avtomobile, ki so jih izbrali 
iz vrste. Usoda je hotela, da so 
izbrali tudi Pizzovega, ki je moral 
zavoziti vstran in stopiti iz vo
zila.

Ker se ga je mož v Jugoslaviji 
precej nalezel, se mu ni hotelo ven 
in zato je začel zmerjati službujo
čega financarja ter mu med dru
gim očital «da je tat že samo zato, 
ker je financar«. Ta pa ga je pri
javil sodišču.

Pri včerajšnji razpravi Je obto
ženec skušal zmanjšati svojo kriv
do prav s pijanostjo, kar pa je 
sodnik le delno upošteval. Obsodil 
ga je na 6 mesecev zapora in pla
čilo sodnih stroškov. Kazen pa je

Prebivalci z Jazbin so se poto
žili, da jim dela elektrika precejš
nje nevšečnosti. Napetost toka nam
reč občutno niha ter kvarno vpli
va na uporabo električnih gospo
dinjskih strojev, radijskih in tele
vizijskih sprejemnikov ter celo na 
delovanje električnega likalnika. Iz
merili so napetost industrijskega 
toka na Jazbinah, ki ima 22C vol
tov, ter ugotovili, da pade celo 
na 160 voltov. Pri tolikšnem niha
nju se na primer električni briv
ski aparat skorajda docela ustavi, 
da ne govorimo o nevšečnostih, ki 
jih imajo gospodinje s stroji, pa 
tudi običajni občani, ki zaradi utri
panja luči zvečer ne morejo čitati.

Zdi se, da so na to pomanjklji
vost že opozorili občinsko upravo, 
ki je električni družbi predlagala 
sprejem ukrepov, da se omenje
ne pomanjkljivosti odstranijo, ven
dar vsaj zaenkrat še ni videti sa
dov. Vaščani so mnenja, da je 
med števerjanom, kjer je trans
formatorska postaja, ter Jazbina
mi predolga razdalja ter na tem 
odseku tok ošibi. Zato bi kazalo 
zgraditi pred Jazbinami novo «tra-

pogojna in brez vpisa v kazenski 
list. Branil ga je dr. Battello.

Ker ni hotel plačati 6000 lir glo
be, na katero ga je dne 12. decem
bra lam obsodil sodnik, se je mo
ral včeraj zagovarjati tudi 54-letni 
Armando Di Dato, lastnik slašči
čarskega podjetja «La Favorita« v 
Gorici Obtožen je bil, da ni pla
čal predpisanih zavarovalnih pri
spevkov INAM za nekega svojega 
uslužbenca. Obtoženec je v svoji 
obrambi trdil, da tista oseba de
jansko ni bila pri njem v službi, 
ampak je samo prišla obiskat svo
jega soro.unka Sodnik je to na
vedbo upošteval in obtoženca opro
stil, ker ni napravil kazn vega de- 
jcnja. Brar.ii ga je dr. Foimentini.

Skuterist s Peč! si j‘e 
pri trčenju zlomil nogo

Včeraj popoldne, ko se Je vra
čal s skuterjem iz Sovodenj proti 
svojemu domu, se je ponesrečil 
pri trčenju z nekim avtomobilom 
13-letni Darij Binik s Peči št. 54. 
Deček Je padel z vozila ter si pri 
tem zlomil levo stegnenico in ko
leno. Z rešilnim vozom Zelenega 
križa so ga odpeljali v goriško ci
vilno bolnišnico, kjer so ga pridr
žali za 30 dni na zdravljenju. Cest
na policija je ugotovila tudi ne
kaj škode na obeh vozilih.

V tovarni v Sovodnjah 
se je ponesrečila

Z rešilnim vozom Zelenega kri
ža so včeraj ob 10. uri dopoldne 
pripeljali v bolnišnico 20-letno Mir
jam Zanutti, ki se je malo prej 
ponesrečila pri delu v tekstilni to
varni v Sovodnjah. Ponesrečenka 
je iz Podgore, Ul. Slataper 31. V 
bolnišnici so Ji ugotovili rano na 
desni roki ter so jo pridržali na 
zdravljenju.

fo» postajo, ki bi prav gotovo Jaz- 
bince rešila vseh takšnih skrbi.

Turistični načrti 
avtomobilskega kluba

Turistična komisija pri avtomo
bilskem klubu v Gorici je imela 
te dni sejo, ki jo je vodil pred
sednik Egidio Zottar. Ob tej pri
liki so proučili številne probleme 
splošnega in krajevnega značaja.

V zvezi z «Turističnim vodičem 
za avtomobiliste« bodo poskrbeli 
za izbiro primernega materiala in 
informacij za Gorico in pokrajino. 
Govor je bil tudi o ureditvi pri
mernega kampinga v sodelovanju 
z goriško Pro loco, katere predsed
nik dr. Pellis je tudi član tega od
bora. O teh in drugih pobudah se 
bodo podrobneje pomenili na pri
hodnjih sejah komisije.

Tržiški konzorcij 
za industrijski razvoj

V ponedeljek, 25. t. m. se bosta 
v Tržiču sestala najprej upravni 
odbor in nato še občni zbor čla
nov konzorcija za industrijski raz
voj Tržiča in okraja. Občnega zbo
ra se bodo udeležili tudi predstav
niki drugih občin okraja, med ka
terimi je tudi Doberdob in Ronke. 
Obema zborovanjema bo predsedo
val tržiški župan Romani, ki bo po
ročal tudi o dosedanjih pripravah 
in delih. Gre za nekatera osnovna de
la za bodoče industrijske naprave, 
med katerimi je v načrtu čistilni
ca olja in druga podjetja za pre
delavo in pripravo žitaric.

V KLUBU S. GREGORČIČ

Na pustni torek 
otroška maškarada

Otroška maškarada, ki jo vsako 
leto prireja Slovenska prosvetna 
zveza v klubu «Simon Gregorčič« 
na Verdijevem korzu 13 v Gorici, 
bo tudi letos ter bodo starši prav 
gotovo rade volje nanjo pripeljali 
svoje otroke, da se bodo na njej 
pozabavali. Program bo pester in 
zabaven: za otroke bo na voljo 
glasba, zavrteli bodo kratek otro
ški film, gledališčniki iz Trsta bo
do zabavali otroke s kratko igrico, 
na koncu pa bodo razdelili med 
otroke, ki bodo sodelovali pri igri, 
številne nagrade v obliki otroških 
knjig.

Zaželene so maske; prireditev bo 
na pustni torek od 15.30 do 17.30.

Zidar je padel z odra
in si zlomil nogo

Zidar 32-letni Giulio Russjan iz 
Moše, Blankiš 26, je delal včeraj 
zjutraj pri gradbenem podjetju 
Noacco na nekem novem poslopju 
v Como di Rosazzo. Ko je imel 
opravka okrog žleba na strehi, pa 
mu je spodrsnilo, da je padel 
z zidarskega odra z višine okrog 3 
metre. Okrog 9. ure so ga odpelja
li v goriško civilno bolnišnico, kjer 
so mu ugotovili zlom stegnenice 
ter so ga pridržali za 30 dni na 
zdravljenju.

Padel je s skuterja
Včeraj popoldne se je peljal 16- 

letni Flavio Lenardon doma iz 
Ronk, Ul. Matteotti 16 po cesti 
proti Soleschianu. Izgubil je kon
trolo nad vozilom, padel ter si zlo
mil levo stegnenico. V tržiški bol
nišnici so ga pridržali za 40 dni 
na zdravljenju.

VELIKI MAŠKARADNI PLES
Z NAGRAJEVANJEM MASK

priredi 1 TklT flAfTI

. park HOTI4 - Gorica
24. ....... .............

t. m. Novr Gorica tel. 21442
PUSTNA ZABAVA V VSEH PROSTORIH HOTELA
Pričetek ob 20. uri — Vstopnina 500 S din
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OKRAJNO SODIŠČE V GORICI

Po veseljačenju s harmoniko v Dolu 
je zašel pri Mirnu čez mejo
Ker je moral iz avta, je začel zmerjati financarja 
Tovarnar ni bil dolžan plačati socialnih dajatev

NOGOMET £30 TURNIRJA
POLFINALISTI 
V VIAREGGIU

Juventus, Napoli 
Vojvodina in Dukla

Za določitev zadnjih dveh polfinalistov tega turnirja so bili po
trebni podaljški igre in streljanje enajstmetrovk. Obe današnji če- 
trfinalni tekmi — ki sta se odvijali v hudem nalivu — sta se nam. 
reč končali v regularnem času brez gola.

V Viareggiu: Dukla — Fiorentina
6:3 (0:0, 0:0, 0:0)

Dukla, ki sodi med glavne favo
rite turnirja, se je morala v sre
čanju s Fiorentino mnogo bolj po
truditi, kot je kazalo pred začet
kom tekme. Florentinci so se nam. 
reč vrgli v boj s trdnim name
nom, da osvoje zmago. Njihova 
borbenost je izražena tudi v raz
merju kotov, ki govore v njihovo 
korist z 12:3. Cehoslovaki so v 
prvem polčasu dvakrat le z naj
večjo težavo ušli golu. V drugem 
delu igre pa so gostje na igrišču 
—- ki je bilo zaradi gostega na
liva bolj podobno močvirju, kot 
igralni površini — prikazali pre
cej boljšo igro. Fiorentina, ki je 
bila sicer tehnično boljša, kondi
cijsko pa precej slabša se je mo
rala umakniti v obrambo. Rezul
tat brez gola se ni spremenil niti 
po obeh podaljških. Odločale so 
enajstmetrovke. Ceh Samek je vseh 
6 poslal v mrežo, in ker jih je 
Fiorentina dosegla točno pol manj 
je bila izločena.

V La Spezii: Napoli — Inter 1:0 
(0:0, 0:0)

Iz New Yorka so sporočili, da bo 
znašal Benvenutijev zaslužek v tem 
srečanju 47 milijonov lir, njegov 
nasprotnik pa bo dobil 3 milijone 
lir več.

Simmenthal
premagan

BARCELONA, 22. — V povrat
nem četrtfinalnem košarkarskem 
srečanju veljavnem za pokal ev
ropskih državnih prvakov je špan
ska ekipa Juventud Badalona pre
magala italijansko peterko Sim
menthal z najtesnejšim izidom 
72:71 (40:40). Ker je Simmentha! 
v prvem domačem četrtfinalu zma
gal z velikim naskokom 90:59 si je 
tako kljub porazu priboril pot v 
nadaljevanje tekmovanja.

Ne bi se smelo zgoditi
Primazal mu je klofuto. Tri 

minute pred koncem nogomet
ne teke. Bil je kapetan svoje
ga moštva, eden od najbolj
ših in najbolj izkušenih. Bil je 
najstarejši član enajsterice, ved
no je miril svoje soigralce, če 
je njihova mladostna vnema 
in ognjevitost načela meje do
voljenega. Potem se je zgodi
lo. Tri minute pred koncem 
tekme je primazal sodniku 
klofuto. Pred očmi vseh so
igralcev in vsega občinstva. 
Zakaj? Kakšen naj bi bil od
govor na to vprašanje? Težko 
je odgovoriti! Moštvo je že ne
kaj časa izgubljalo tekme. Sod
nik je na usodni tekmi spre
gledal nekaj napak. Ekipi, ki 
je tri minute pred koncem tu
di v tej tekmi pokopala vse 
upe se je zdelo, da sodnikovi 
žvižgi niso točno na sredi, da 
vise na eno stran, da na eno 
stran mečejo več sence kot na 
drugo. Napetost je rasla, živci 
so se natezali. In ko so bili 
najbolj zategnjeni so sprožili 
roko. Zadela je sodnikov obraz. 
In v hipu je bilo vsem jasno, 
da je bil to konec, šport
nik je izgubil tekmo, naj
težjo: tekmo s seboj. Stokrat 
je ukanil nasprotnika in ga 
premagal. Sebe ni znal in ne 
mogel. Dosmrtna diskvalifika
cija je zaključek dolge, lepe in 
bogate športne kariere. Pa tu
di pravično plačilo za dejanje, 
katerega senca ni legla le nanj 
in njegove soigralce. Vsi obču
timo njen hlad. In dobro ve
mo: ne bi se smelo zgoditi!
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120 minut igre je bilo potreb
nih tudi v tej tekmi, da so iz sre
čanja dobili ime polfinalista. Na
poli je zasluženo zmagal. V pr
vem polčasu je na izredno težkem 
igrišču premeteno prepustil pobu
do Interju, ki se je v tem delu 
igre utrudil in izčrpal.

V drugem polčasu je začel Na
poli pritiskati, vendar Da borbena 
igra še ni prinesla zadetka, šele 
drugi podaljšek je po strelu iz 
kota ustvaril ugodno priložnost za 
Napoli, ko je levo krilo Angrisani 
z glavo podaljšal pot žoge v Inter- 
jevo mrežo.

Jutri bodo odigrali naslednji pol. 
finalni tekmi: V Sarzani: Napoli- 
Dukla in v Viareggiu: Juventus - 
Vojvodina.

47 milijonov lir 
za Benvenutija

RIM, 22. — Tretje srečanje med 
Tržačanom Benvenutijem in ameri
škim črncem Griffithom, veljavno 
za naslov svetovnega prvaka sred
nje teže, bo italijanska tele
vizija v celoti prenašala v film
skem posnetku na prvem kanalu 
5. marca ob 21. uri. Neposredni ra
dijski prenos pa bo istega dne od
3.i5 dalje na nacionalnem sporedu.
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Prešernova proslava 
v nedeljo v Doberdobu

V nedeljo 25. februarja ob 15.10 
bo v prosvetni dvorani v Dober
dobu Prešernova proslava, na ka
teri bosta nastopila moški pevski 
zbor p.d. «Jezero» in cerkveni me
šani pevski zbor «Hrast», oba iz 
Doberdoba Recitiral bo član Slo 
venskega gledališča iz Trsta. Pre
šernov nagrajenec Jožko Lukeš.

K počastitvi našega velikega pes
nika Prešerna, ki se po njem ime
nuje tudi slovenski kulturni praz
nik, vljudno vabimo vse prebivalce 
s Krasa.

Alkoholizem
Prejšnjo noč so z rešilnim avto

mobilom odpeljali v umobolnico 
moža in ženo iz Ul. Michelsteadter, 
ker sta prevelika ljubitelja vinske 
kapljioe. Zakonca sta bila zaradi 
te bolezni že večkrat v umobolni
ci na zdravljenju. Sest otrok, ko
likor se jih je rodilo v njuni za
konski zvezi, zelo občuti hudo bo
lezen, ker se pravzaprav nanje 
prevalijo vse posledice razrvanega 
zakonskega stanja.

Nones odstopiI na 
državnem prvenstvu

MODENA, 22. — Italijanski državni reprezentant v smučarskih 
tekih Gianfranco Stella, ki je dosegel v Grenoblu zelo dober rezul
tat, je danes osvojil naslov italijanskega državnega prvaka v smu
čarskem teku na 30 km. Tekmo
vanje je bilo izredno naporno, ker
je ves čas deževalo. Stella je pre
tekel progo v 1.42’04”2. Veliko pri
čakovanje je vladalo za nastop o- 
bmpijskega zmagovalca na tej pro
gi Nonesa, toda ta je razočaral. 
Pri 14. kilometru je namreč od
stopil. Teka na tej progi se je 
udeležilo 91 smučarjev.

izenačila svoj osebni rekord. Švar- 
cova je kandidatinja za nastop na 
olimpijskih igrah v Mehiki.

ODBOJKA

Uspešna igra

Danes start tekmovanja 
Arlberg Kandahar

CHAMONIX, 23. — Danes se bo 
v Chamonixu začelo 33. mednarod
no smučarsko tekmovanje za na
grado «Arlberg Kandahar«. Nasto
pilo bo 14 državnih reprezentanc, 
med katerimi bo tudi italijanska. 
Jugoslovani se niso prijavili. Na 
startu bo zbrana skoraj vsa smeta
na svetovnega smučanja, razen 
trojnega olimpijskega zmagovalca 
Francoza Killyja, Avstrijcev Schran. 
za, Neninga in Messnerja, Ameri- 
kanca Kidda ter Švicarjev Favra 
in Giovanoli.ia.

V moški konkurenci bo startal 
med drugimi tudi srebrna kolajna 
v slalomu iz Grenobla Avstrijec 
Herbert Hubert. Pri ženskah pa 
bosta nastopili obe olimpijski zma
govalki Kanadčanka Nancy Gree
ne in Francozinja Marielle Goit- 
schel.

Danes bo na sporedu ženski 
smuk, jutri moški smuk in ženski 
slalom, v nedeljo pa moški sla
lom.

Dober rezultat 
Švarcove iz Kranja

KRANJ, 22. — V okviru priprav 
na zimsko plavalno prvenstvo Slo
venije je mlada Kranjčanka Lidi
ja Švare, članica domačega Trigla
va, postavila zelo dober čas na 
progi 200 metrov prsno. Progo je 
preplavala v času 2’56”0 in je s tem |

deklet Sokola
Nabrežinska ženska šesterka So

kola je tudi sinoči odigrala v Ok’ 
viru svojih predprvenstveriih pri' 
prav prijateljsko trening tekmo 
proti tržaškemu FARI. Srečanje j* 
bilo izredno borbeno in napeto. 
Nabrežinke so zaigrale zelo dobro, 
tako v obrambi, kot v napadu- 
Ker se je srečanje zavleklo do 
kasne ure so odigrali le štiri sete, 
ki so dali naslednji izid: Sokol- 
FARI 2:2 (13:15, 14:16, 15:6 in 15:4>- 
Postava Sokola je bila naslednja: 
Švab, Zavadlal, Knez, Filipčič, Ba
tagelj, Magajna I, Magajna II, C* 
harija in Gabrovec.

Šolska odbojka
V torek sta se na stadionu L 

maj pomerili med seboj šolski žen
ski šesterki slovenske gimnazije in 
trgovske akademije. Gimnazijke so 
gladko zmagale s 3:0 (15:2, 15:13. 
15:2). Tekma je veljala kot pri
prava ekipi gimnazije, ki bo na
stopila v mestnem šolskem prven
stvu.

Slovensko PLANINSKO
DRUŠTVO TRST 

Javlja, da bo 3. marca na Voj- 
skem tekmovanje, ki ga oiga- 
nizira Pd Idrija v slalomu in 
velesiulomu za vse kategorije, 
na katerega so naši smučarji 
toplo vabljeni, ter tekmovanje 
v teku na 3 km. kj ga pa orga
nizira 8PDT, v okviru kam
panje za popularizacijo teka
škega smučanja v zamejstvu.

Vpisovanja. se sprejemajo 
do vključno srede, 28. fe
bruarja I9G8, v UL Geppa 9 
ou iv, do 2u ure.

Predviden je avtobusni izlet.

GRAHAM GREENE:I
til I 
I *I 
til 
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Tihi Američan
Poslovenil Miroslav Ravbar

«0, toda jaz vem, da ste pošteni, popolnoma pošteni in 
da so nama obema pri srcu Phuongini interesi.«

Nenadoma nisem mogel več prenašati njegovo otročjost. 
Rekel sem mu. «Brigajo me njeni interesi. Kar imejte jih. 
Želim si samo njenega telesa, želim, da leži z menoj v poste
lji. Rajši bi jo uničil in spal z njo, kakor, kakor... mislil na 
njene preklete interese.«

«0,» se je slišal v temi njegov šibki glas.
Nadaljeval sem: uče vam je samo do Phuonginih intere

sov, potem jo za božjo voljo pustite pri miru. Kakor vsaka 
ženska ima rajši dober...» Tresk granate Je obvaroval boston
ska ušesa pred anglosaško besedo.

Toda v Pylu je bilo nekaj neizprosnega. Sklenil je, da se 
dobro vedem, in moral sem se dobro vesti. Rekel je: «Vem, 
kako trpite, Thomas.«

«Nič ne trpim.«
«0, seveda trpite. Saj vem, kako bi sam trpel, če bi se 

moral odpovedati Phuong.«
«Toda jaz se ji nisem odpovedal.«
«Tudi v meni je precej krvi, a jaz bi se odrekel vsakrš

nemu upanju, da bi bila le Phuong srečna.«
«Saj je srečna.«
«Ne more biti srečna — v svojem sedanjem položaju. 

Potrebni so ji otroci.«
«Ali res verjamete tiste neumnosti, ki Jih njena sestra...«
«Sestra včasih ve bolje...»
((Poskusila vam je prodati to misel, Pyle, ker misli, da 

imate več denarja. In, bogme, dobro jo je prodala.«
«Jaz imam samo plačo.«
«Vendar jo lahko zamenjate po ugodnem tečaju.«
«Ne bodite grenki, Thomas. To se dogaja, žal mi je le, da 

se je zgodilo vam. Ali so to naši metalci?«
«Da, naši metalci. Govorite, kakor da me Phuong zapušča.«
«Seveda,» je rekel brez prepričanja, «lahko se odloči, da 

ostane pri vas.«
«Kaj bi storili potem?«
«Prosil bi za premestitev.«
«ZakaJ ne greste sedaj, Pyle, da ne bi povzročali zmede?«
«To ne bi bilo fair do nje, Thomas,« je rekel čisto resno. 

Nikdar nisem poznal človeka, ki bi imel boljše razloge za zme
do, ki jo je povzročal. Dodal je: «Mislim, da Phuong ne ra
zumete popolnoma.«

In ko sem se tisto jutro, nekaj mesecev pozneje, prebudil 
in je Phuong ležala ob meni, sem mislil: «Ali si jo ti razu
mel? Ali si predvideval ta položaj? AH si si zamislil Phuong, 
ki tako srečno spi poleg mene, in sebe mrtvega?« Čas rodi 
maščevanje ,toda maščevanje je često bridko. Ali ne bi bilo 
bolje za nas vse, da ne bi poskušali razumeti drug drugega 
in da bi sprejeli dejstvo, da nobeno človeško bitje nikdar ne 
bo razumelo drugega ne žena moža ne ljubimec ljubice ne 
starši otrok? Mogoče so ljudje zato iznašli boga — bitje, ki 
je sposobno razumeti. Mogoče bi se tudi jaz, če bi hotel, da 
me drugi razumejo ali da jih jaz razumem, zazibal v to vero; 
toda jaz sem poročevalec; bog obstoji samo za pisatelje uvod
nih člankov.

«Ali ste prepričani, da Je treba pri njej mnogo razumeti?«

sem vprašal Pyla. «Popijva rajši čašo whiskyja. Pri tem hrupu 
ne moreva razpravljati.«

((Zgodaj je še,» je rekel Pyle.
((Prekleto pozno je.»
Natočil sem dve čaši, Pyle Je vzdignil svojo in se skozi 

whisky zastrmel v svetlobo sveče. Roka mu je strepetala vsa
kokrat, kadar je eksplodirala granata, in vendar je napravil 
to nesmiselno pot iz Nam Dinha.

Pyle je rekel: «čudno je, da nobeden od naju ne more 
reči: Na zdravje!« In spila sva brez besed.

Peto poglavje 

1

Mislil sem, da bom samo teden dni odsoten iz Saj gona, 
toda minili so trije tedni, preden sem se vrnil. Predvsem se 
je izkazalo, da je bilo dosti laže priti v phatdiemsko območje 
kakor zapustiti ga. Cesta med Nam Dinhom in Hanojem je 
bila presekana, zračne zveze pa niso mogle biti na razpolago 
poročevalcu, ki tam ni bil nujno potreben. Ko sem končno 
dospel v Hanoj, so se dopisniki vračali s poročili o naj novejši 
zmagi, zame pa v avionu ni bilo nobenega prostora. Pyle je 
odšel iz Phat Diema tisto jutro, ko je dospel: opravil je svo
jo nalogo — govoril je z menoj o Phuong, in tam ga ni nič 
več zadrževalo. Pustil sem ga, naj spi; ko je ob petih trideset 
prenehalo obstreljevanje in ko sem v menzi spil skodelico 
kave in pojedel nekaj keksov, ga ni bilo več. Mislil sem, da 
je šel na sprehod; potem ko je srečno priplul po reki iz Nam 
Dinha, mu nobena zaseda ni mogla do živega; bil je nesposo
ben, da bi si zamislil trpljenje ali nevarnost, ki grozi njemu, 
kakor ni bil sposoben, da bi si zamislil trpljenje, ki ga po
vzroča drugim. Ob neki priliki — toda to je bilo nekaj mese
cev pozneje — se nisem mogel več zadrževati in sem ga po
rival, kakor sem menil, v trpljenje Spominjam se, kako se 
je obrnil In zmedeno pogledal svoje umazane čevlje ter rekel;

«Moram si očistiti čevlje, preden grem k poslaniku» Tedaj 
sem že vedel, da oblikuje stavke v slogu, ki se ga je naučil 
od Yorka Hardinga. Po svoje je bil vendarle iskren: le na
ključje Je zahtevalo, da so se zmerom morali žrtvovati drugi 
— do tiste zadnje noči pod dakowskim mostom.

Sele po vrnitvi v Sajgon sem izvedel, kako je Pyle, ko 
sem pil kavo, pregovoril nekega mladega mornariškega čast
nika, da ga je vzel s sabo na transportni čoln in ga po pre
gledu straž skrivaj prepeljal v Nam Dinh. Imel je srečo in je 
dospel v Hanoj s svojo protitrahomsko posadko štiriindvajset 
ur prej, preden so uradno razglasil, da je pot presekana Ko 
sem se vrnil v Hanoj, je že odšel proti jugu in mi pustil 
pismo pri natakarju v časnikarskem baru

«Dragi Thomas,« je pisal, «to pismo začenjam s prizna
njem, da ste bili tisto noč čudoviti. Ne morem vam povedati, 
kako mi je trepetalo srce, ko sem stopil v sobo, da bi govo
ril z vami. (Kako neki je trepetalo na njegovi dolgi vožnji 
po reki?) Ni mnogo moških, ki bi to zadevo tako mirno spre
jeli Bili ste velikodušni in sedaj, ko sem vam vse povedal, 
se ne čutim niti na pol tako prostaškega kot prej. (Ali samo 
on nekaj pomeni? — sem se jezno vprašal, a že sem vedel, 
da ni tako mislil. Zanj se je vse spremenilo v srečo, odkar 
se ni več čutil prostaškega — jaz naj bi bili srečnejši, Phuong 
naj bi bila srečnejša, ves svet naj bi bil srečnejši, celo gospo
darski atašč in poslanik. V Indokino je prišla pomlad, odkar
se Pyle ni čutil več prostaškega.) Tu sem vas čakal štiriin
dvajset ur; toda teden dni se ne bi mogel vrniti v Sajgon, če 
ne odpotujem danes, in moje področje je na jugu. Fantom, 
ki vodijo protitrahomsko postajo, sem rekel, naj vas poiščejo- 
Ugajali vam bodo, sijajni fantje so in opravljajo moške posle- 
Bodite brez skrbi, ker sem se vrnil pred vami v Sajgon. Ob
ljubljam vam, da se ne bom sestal s Phuong, preden se ne
vrnete. Ne bi maral, da bi si pozneje mislih, da sem kakor
koli ravnal z Vami nefair. Vdani Alden.«

(Nadaljevanje sledi)
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